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uvodnik

. 1VELIKI [IAIN
Jure RODE

Na veliko soboto bomo slišali trikratni aleluja. Komu 
naj velja?

Prvi aleluja velja vstalemu Jezusu. Na veliki petek je 
sprejel trpljenje in smrt za našo spravo z Bogom. Postal j e 
Pokoren do smrti, do smrti na križu.

Toda ne straža, ne pečati na vhodu v grob niso mogli 
Zdržati Jezusa v kraljestvu smrti. Kristus je z lastno - božjo 
' močjo vstal iz groba, spet živi in ne bo več umrl. Njegova 
smrt je bila prehod k popolni polnosti življenja, vstajenje k 
slavnemu življenju brez konca.

Drugi aleluia velja Mariji, Jezusovi in naši materi. „0, 
kaj žalosti prestati, morala je sveta mati.” Marija, edina 
Neomajno zvesta Jezusu, stopa za Sinom s križem oblože
nim, pogumno prenaša sramotenje nahujskane množice, 
ki kaže nanjo, češ, to je njegova mati. Marijapod Jezusovim 
križem sotrpi in nas soodrešnje. To je bilo - na veliki petek, 
^a velikonočno nedeljo pa ji kličemo: ,,Radnj se, kraljica 
nebeška, aleluja; zakaj on, ki si ga bila vredna nositi, je 
vstal, aleluja!”

Tretii aleluia velja Cerkvi - vsem nam, ki verujemo v 
vstalega Kristusa. Jezus - pravi Bog in pravi človek -, je 
Pomagal naš greh in našo smrt. Od njegovega velikega 
Petka in od njegove vstajenjske nedelje dalje je velika noč 
Posijala in razjasnila skrivnost naše smrti in našega konč
nega poveličanja - vstajenja k posmrtnemu življenju brez 
konca.

Naša cena končnega poveličanja in večnega življenja je 
grehu. Smrt zgrešenim strastem je prvi korak k 

zivljenju v Bogu in z Bogom, ki edini more osmisliti naše 
zMjenje in napraviti našo vsakdanjost dragoceno za Boga 
m veselo za nas. Tako naša vera ne bo samo skupek težkih 
ln nePrijetnih dolžnosti, ampak vir pravega veselja, srčne
je miru, močne ljubezni, veselja do življenja na zemlji in 
hlriega upanja v srečo pri Bogu po telesni smrti.

Prvi in zadnji vir našega veselja in življenja je od mrtvih 
^tali Jezus, ki nas vabi, naj vztrajno hodimo za nji m po poti 
^ža do slave poveličanja, naj stalno prehajamo od žalosti 

vCikega petka k luči vstajenjske nedelje. Nato pot nas vabi 
?V‘ Pavel: „Če ste vstali s Kristusom, iščite, kar je zgoraj, 
^erie Kristus” (Kol 3,1).

„ T° pot za umrlim in od mrtvih vstalim Kristusom so 
Cetie II. vatikanskega cerkvenega zbora nakazali v listu o 

. erkvi v sedanjem svetu: Vstajenje, aleluja!, to je za krist- 
k a Vedno modema smer, katero Cerkev želi uveljaviti v 
■y°goslužju in v vsakdanjem življenju sodobnega kristjana. 

Uv°du v ta dokument beremo:

Uiihov

■ Stojimo na križišču. Pred seboj imamo prosto pot v 
svobodo božjih otrok in pot v prostovoljno zasvojenost, 
odvisnost, sužnost. Na katero pot bomo stopili? Ali 
hočemo ostati verni svobodnjaki, ali pa se predati 
sužnosti modernega, zgolj tehničnega in porabniškega 
napredka? Ali bo stroj služil človeku, ali pa človek 
stroju?
■ Vsak človek stoji pred izbiro med prijateljstvom in vse 
uničujočim sovraštvom, med ljubeznijo do življenja ali 
ničem kulture smrti. More si ustvariti najboljši ali pa 
najslabši način življenja. Dražba stoji pred osnovnimi 
vprašanji človeškega življenja.
■ Zato nam za vsako veliko noč, kot dobra in modra 
mati, katoliška Cerkev želi vedno znova prinesti čim 
več sonca: luč Resnice in Pravice ter toploto Ljubezni.

To je Kristusovo velikonočno sporočilo in naša vstajen- 
jska naloga: vnašati v svoje življenje in v življenje dragih 
več resnice, več pravičnosti in več ljubezni.

,,Povej nam, Marija, kaj si videla?”
„Jezusa sem videla. Vstal je od mrtvih! Aleluja!”
Vstal je Kristus. Vstanimo tudi mi k novemu življenju. 

Jezus - Zmagovalec laži, krivice in sebičnosti - more dati 
tudi današnji dražbi luč resnice in pravice - pa toploto 
ljubezni - do Boga in do človeka! Aleluja!

Prav isti, živi, ljubi Jezus
Vladimir KOS

Spet Zemlja vrača se v elipse plesu, 
da zor Vstajenja z nami proslavi 
in zvezde spremljajo jo, v noč žarijo, 
ki srečna se poslavlja od nebes.

Uho nagniva k harfi z zvoki dalje: 
na obli zemeljski še zdaj je grič, 
na griču grob, a v njem ni več Mrliča - 
Gospod je naš zares od mrtvih vstal!

Z učenkami, z učenci seje srečal: 
prav isti ljubi Jezus kot nekoč.
Po dolgem času se od njih je ločil 
in šel v Nebo. A vrača se ljubeč.

O, Jezus, Božji Sin in pravi Človek!
Vsak dan s Teboj lahko se srečamo.
Za takšno našo vero vstal si z groba - 
da rešiš smrtnonosnih nas okov.
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OSVOBODITEV ČLOVEKA
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Pridiga na veliko noč v ljubljanski stolnici, 23. aprila 2000

T 7" ristuso vstajenje je v srcu 
IA krščanske vere. In to je velika 

-Z. jL skrivnost. Kako more nekdo, 
kije umrl sramotne smrti na križu, bil 
pokopan po judovski šegi, tretji dan 
vstati od mrtvih? O tem dogodku priču
jejo vsi štirje evangelisti: Matej, Mar
ko, Luka, Janez. Jezusovi učenci so 
sprva skeptični ob pripovedovanju sve
tih žena, ki trdijo, da so našle prazen 
grob in ob r\jem skrivnostnega mlade
niča v belih oblačilih, ki jim pravi: „Ne 
čudite se! Jezusa iščete, Nazarečana, 
križanega. Bilje obpjen. Ni ga tukaj. 
Poglejte kraj, kamor so ga položili” 
(Mr 16,6). Sami se hočejo prepričati. 
Peter in Janez tečeta h grobu in ugoto
vita, da je dejansko tako, kot so jim 
povedale žene. Potem se jim prikaže 
sam Jezus, se z pjimi pogovarja, je z 
njimi, in povabi, da se neverni Tomaž 
dotakne pjegovih ran na rokah in srcu. 
Na tem pričevanju apostolov temejji 
naša vera.

Kljub temu da je vstajepje velika 
skrivnost, ki presega vse naravne zako
nitosti, jo krščansko ljudstvo spreje
ma brez pomislekov, v veliki notranji 
radosti in zmagoslavju. Tako je pri nas 
v Sloveniji, kjer praznik Gospodovega 
vstajerya obhajamo kar se da sloves
no: s procesijo v jutranjem soncu, s 
pesmimi, polnimi zanosnega veselja, z 
narodnimi običaji, ki so se močno uko
reninili v slovenski duši.

Velika noč je tudi velik praznik rus
kih kristjanov, ki je navdihoval celo 
glasbenike in kpjiževnike. Spomnimo 
se na znamenito uverturo,, Velika rus
ka velika noč” Rimskega-Korsakova 
ah na roman Leva Tolstoja Vstajenje. 
Kristusovo vstajenje je navdihnilo tudi 
največje evropske slikarje, kot so El 
Greco s čudovitim slokim Kristusom, 
ki se zmagoslavno dviga nad nemočne 
sovražnike; ah Matthias Grunevvald, 
ki je za vzpepjajočim se Kristusom 
naslikal velikansko sonce, ki odslej 
razsvetljuje človeštvo; ah prijazni Ra

ffaello, kije upodobil mladega in než
nega Kristusa, ki nepremično stoji nad 
zemljo, medtem ko se stražarji oddal
jujejo od odprtega groba.

Zakaj ta „naravnost”, sprejemlji
vost, lahkota, s katero človek verpje v 
Kristusovo vstajepje? Zakaj ta silna 
radost, ki nas prevzame ob velikonoč
nem prazniku? Ker to odgovarja naj
bolj trdovratnemu pričakovapju člo
veka. Človek je prepričan, da smrt ni 
naravna. V njej vidi nekaj nedopustne
ga, nekaj škandaloznega. Smrt ni nara
vna. Naravno je samo vstpjepje. Zato 
ta lahkota, s katero kristjan sprejema 
Kristusovo vstajenje.

Krščanstvo je najbolj radikalen

Ne, zadnje besede 
ne bo imela smrt. 
Zadnjo besedo bo 
imel Bog življenja.

upor proti smrti. Kristjan odklapjasmrt 
z najglobljim vzgibom svojega srca. Z 
njo se nikakor ne sprijazni, ampak jo 
absolutno zavrača. Za to njegovo 
stališče jamči Kristus s svojim vstajen
jem.

Zmaga nad smrtjo je fantastična 
osvoboditev človeka. V luči Kristuso
vega vstajenja se obzorja življenja 
razširijo v neskončnost in naše doje- 
mapje bivapja se radikalno spremeni. 
Spremeni se tudi dojemanje sveta, kot 
poje velikonočna hvalnica: „ Veseli se, 
vsa zemlja, ožarjena s takim sijajem, in 
razsvetljena od bleska večnega Kralja 
naj začuti, da je tema z vesoljnega 
sveta pregnana.”

Prav to pričakpje človek sredi te
gob in razočaranj sedapjega življepja- 
In kdor mu dopoveduje, daje življepje 
omejeno na ta bežni čas, ga rani v 
pjegovem bistvu in ga peha v obup in 
letargijo. Celo Nietzsche, dosleden 
ateist, je priznal: „Vsaka radost terja 
večnost, globoko, globoko večnost. ” V 
vsakem človeškem pogleduje klic po 
večnosti, je prošnja za večnost. V vsaki 
ljubezni je zahteva po večnosti. V vsa
ki resnični umetnini je napoved več
nosti. Ni mogoče, ni sprejemljivo, da 
bi se ves ta ocean hrepenenja, ki se 
pretaka v globinah človeštva, končal v 
smrti, v večnem molku pokopališč, v 
dokončnem izničepju. To bi bil popoln 
poraz za človeštvo, poraz zgodovine, 
poraz za Boga. In to ni mogoče- 
Človeška drama se ne more končati 
tako. Konča se lahko samo s pove- 
ličapjem človeka v Bo^ji slavi, v zarji 
novega neba in nove zemlje, zagotovi
lo za to je Kristusovo vstajenje. On je 
prvorojenec novega stvarstva. Nanjem 
visi vse upapje človeštva. Ne, zadnje 
besede ne bo imela smrt. Zadnjo bese
do bo imel Bog življepja. In to nam 
dokazpje s Kristusovim vstajenjem- • 
Zato je velika noč njegov dan. In nas 
dan, kot napoved in obljuba večnosti- 
Radujmo in veselimo se ga. *
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veliki teden

W

BOG JE UMRL
------------------------------------ Ivan PREGELJ -----------------------------------

T7" o bi še enkrat v sebi in drugih obudi- 
-IV. ti mogel tisto sveto otroško žalost 
velikega tedna, žalost oči in src ob bož
jem grobu: „Bog je umrl!”

Ko bi obuditi mogel sveto otroško 
Usmiljerge, ki se čudi, kako more neki 
s°nce sijati, kadar Bog v grobu spi.

Ko bi mi ga vsaj deca obudili iz žalos
ti. ki je v raglji, iz žalosti, ki je v tem- 
hožoltih voščenkah, iz žalosti priveza
nih zvonov, iz žalosti pesmi, otroški duši 
temnih! ,,Bog je umrl!”

\T saki prikuhi se prilega paradižnik. 
’ Vsakemu količkaj intelektualne- 

11111 članku v slovenskem tisku se prile- 
8a krilatica o „mrtvem Bogu”.

»Bog je mrtev!” Tega znamenitega 
reka seje, kot je znano, nekako pred 

8,(1 h'ti znebil upokojeni univerzitetni 
Pr°fesor grščine Friedrich Nietzsche, 
Vehk pesnik in slab filozof.

Kaj naj ta krilatica pomeni?
Pomeni lahko dvoje.
Prvič: daje pač Bog prišel na konec 

v°jemu življenju: da je umrl. V tem 
^°aienuje krilatica očitno nesmiselna. 
z a 0r če bi rekli na primer, daje ogenj 
ti x^enek je bil Bog, ni mogel umre- 

' Ce Pa je umrl, ni bil Bog.
tem ni vredno izgubljati besed.

Duho

Pa so moji dijaki deca. In sto in pet in 
sedemdesetkrat so mi pisali v nalogi: 
„Pirhi, pomaranče, potica, gnjat.”

In eden je pisal „gnad” in ne eden ni 
pisal, daje Bog umrl in da se čudi, kako 
more sijati sonce na nebu, ko Bog v 
grobu spi.

Pirhi, pomaranče, potica in gnjat!
Gabijo se mi pirhi, pomaranče, poti

ca in gpjat.

(Izbrani spisi V., str. 244)

V drugem pomenu pa krilatica 
smiselno lahko pomeni le, da je Bog 
umrl v zavesti ljudi. Dejansko za neko
ga, kije izgubil vero, velja, daje zanj Bog 
umrl. Kakor lahko reče literat, ki je 
vrgel svojo literaturo za plot, daje zanjo 
umrl.

To umiranje torej jemljemo samo 
metaforično, v prispodobi.

Koliko velja stavek nemškega pro
fesorja, če ga stehtamo v tem drugem 
pomenu?

Strogo vzeto toliko kot prvi, se pravi 
nič, vse dokler je na zemeljski obli en 
sam človek, ki verjame v Boga; vsčg za 
tega osamljenca namreč Bog živi.

Sicer pa se lahko vprašamo, ali je 
Bog res do krega umrl celo zanj, za

Nietzscheja, za tega sina protestantske
ga pastorja, iz čigar podzavesti Kristus 
ni šel. Vpismih, ki jih je pisal vblaznosti, 
seje podpisoval „ Križani".

Da pa je Bog vsaj za oči umrl v širši 
zavesti Evrope, če ne sveta, je dejstvo, 
ki ga kristjan ne samo ne more zanikati, 
ampak se mu tudi ne more čuditi. Še 
več, računati mora s tem, da bo vera 
ugašala, čim bolj se bomo bližali koncu 
časov. To je napovedal sam Kristus 
(,,Mislite, da bo Sin človekov našel 
mnogo vere na zemlji, ko se vrne?”).

Jasno, da tuk^j ne gre za umiranje 
Boga, ampak za duhovno odmiranje tis
tih, ki Boga zapuščajo in s tem zap uščjy o 
smisel življenja („ Ali Bog ali nič!”). Tudi 
če ne bi niti en sam človek verj el v Boga, 
bi Bog ostajal nespremenljivo živ, v svo
ji večni mladosti, v svojem nesmrtnem 
sijaju. Bog ni odvisen od tega, ali verja
memo vai\j, kakor Triglav ni odvisen od 
tega, ali ga priznamo, kakor padanje 
gorskega slapa ni odvisno od tega, ali ga 
poslušamo.

Vendar pa - ali je Bog res tako odmrl 
v zavesti človeštva, kakor j e mislil Nie
tzsche? In kolikor je odmrl, je to res 
tako neznanska novost v zgodovini?

Brezbožneža - človeka, ki taji božji 
obstoj - je poznala že stara zaveza, kakor 
gaje poznala poganska antika. Tudi v 
krščanskem srednjem veku nagdemo 
znamenite ateiste. Sredi prejšrgega sto
letja, ko je bila Slovenija tako rekoč en 
sam Marijin vrtec, je naš Slomšek nas
lovil neko svoje pastirsko pismo takole: 
„Kako naša sveta vera umira.”

Skratka: v vseh časih je bil Bog mr
tev za tiste, ki so ga odklanjali, kakor j e 
danes živ, osmišljigoče in osrečujoče 
živ za milijone, ki ga sprejemajo.

„Bog je mrtev.” Ta krilatica je v pr
vem pomenu prazna, v drugem pa pol- 
resnična. Za verigočegaje prazna tudi v 
drugem pomenu.

Nedavno smo zaznali vsemogočno 
roko, ki je tako rekoč z vsemogočno 
eleganco spodnesla naj večji babilonski 
stolp, zgrajen v zgodovini proti Bogu. 
To ni bila roka slepe zgodovine. Bila je 
roka Nekoga, kije neskončno živ.

JE BOG RES MRTEV?
Alojz REBULA
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VELIKI TEDEN

Vonjati po vstajenju...
v

C
e je res, da je Kristus vstal od 

! mrtvih, če je res, da bo za njim 
vstal od mrtvih človek, da bo 

vstala v novo bivapje zemlja in vesolje, 
če vse to ni pravljica, ampak resnica, 
potem se vsiljuje vprašanje: mar kristja
ni ne verujejo v nekaj fantastičnega? V 
nekaj, kar je zunaj normalne človeške 
predstavnosti?

Odgovor je seveda: da, verujejo v 
nekaj brezprimemo fantastičnega. Toda 
fantastičen ni samo vrh krščanske vere: 
fantastična je gora te vere v celoti.

Fantastično je na primer, da nas ni 
rodila neka slepa vesoljska meglenica, 
ampak Oče, še več, Ljubezen. Fantastič
no je, da sije Bog izbral stoletje cesarja 
Avgusta in kot v Sredozemlju, daje pos
tal človek. Fantastično je, daje z Govo
rom na gori izdal manifest, kije prekuc
nil vse vrednote tega sveta. Fantastično 
je, daje hotel okusiti našo smrt, in sicer 
ne bolezensko, ampak nasilno. Fantas
tično je, daje hotel ostati med nami do 
danes v nekaj pšeničnih zrnih.

Krščanski fantastičnosti ni kraja. (A 
tudi človeški ne, če prav pomislimo, in 
sicer na ravni otipljivega: mar modema 
elektronika ni fantastična?)

Dejansko je verjeti v Vstajenje prav 
tako težko kakor verjeti v Učlovečenje. 
Ko sem bral Kiinga, sem se čudil temu, s 
kakšno lahkoto je ta teolog zavrgel vse 
evangeljske čudeže, obenem pa 
samoumevno sprejel daleč največjega 
od vseh, Kristusovo Vstajenje.

Da je verjeti v Vstajepje težko, da 
presega ,,kri in meso”, dokazujejo tudi 
ankete, po katerih vera v Vstajenje peša 
celo pri praktičnih kristjanih (ne bi naši 
lingvisti izumili kaj boljšega od tega ne
mogočega ..praktičen”? Če jih je že mo
til „pismen” in so brez vsake potrebe 
izpisnili tisti,,pisen”...).

Toliko manj se je čuditi, če se je v 
Vstajenje zaletavala vsa protikrščanska 
eksegeza pa izumljala vse mogoče hipo
teze: Kristus dejansko ni umrl, Kristusa 
so ukradli iz groba, Kristus je v grobu 
oživel od arom, Kristus j e vstal v haluci
nacijah apostolov...

Ostaja dejstvo, daje v imenu Vstale
ga dvanajst ribičev šlo osvajat svet, daje 
iz te vere šlo v smrt nešteto mučencev, 
da je iz te vere izgorelo nešteto svet
nikov, da je iz te vere šel Pavel 
med pogane, Ciril in Metod med 
Slovane, naš Baraga med Indijan
ce, naš Slomšek med Slovence...

Da na Vstajepju stoji in pade 
samo krščanstvo, seje prvi zave
dal Pavel, ko je čez krščansko 
nebo zapisal, v neomajni grški 
racionalnosti, znamenite besede:
„Če Kristus ni vstal od mrtvih, je 
naša vera prazna.”

A če je vstal, če je res vstal, 
kakor se za veliko noč pozdrav
ljajo pravoslavni?

Če je res vstal, potem je velika 
noč zato tu, da kristjan ponovno 
sodoživi tisto veliko palestinsko 
jutro, v pomladni svežini vrta in 
groba; da tudi on teče z Janezom 
in Petrom tja, kamor v norem 
zmagoslavju kliče odvaljena ska
la: da se tudi on pridruži trojki na 
poti v Emavs in z njo zavije v 
gostišče; da se tudi on v dvorani 
zadnje večerje zrine naprej za 
Tomažem in reče za njim: ,,Moj 
Gospod in Bog!”

To mu bo la^je kakor potem

tisto vero živeti. Živeti recimo kot Slove
nec, razočaran nad demokracijo, ker ni 
prinesla raja na zemlji, v vrvežu avtov in 
nagonov, sredi posinjelih bliskotov no- 
vegapoganstva, sredi vablj en ja novodo- 
bnikov, jehovcev in mormonov.

Ko bi namreč mogel tisto vero Vsta
lega res živeti, bi že tu sam napol vstal od 
mrtvih: vse minute pjegovega življenja 
bi bile obsijane z milostjo, vsaka težava 
in križ bi mu bila v blagoslov, namesto 
lakote po uspehih bi ga grizla lakota po 
dobrih delih, staral bi se in se bližal 
smrti ne v rastoči grozi Niča, ampak v 
pričakovanju srečanja z Nedopovedlji
vim. Mar ni isti apostol Pavel zapisal 
tudi: ,,Oko ni videlo, uho ni slišalo, srce 
ni občutilo, kar je Bog pripravil njim, ki 
ga ljubijo?”

Če bi kristjan ne samo teoretično, 
ampak bivanjsko, kot se reče, verjel v 
Vstajenje, bi bil drugi pravljični Midas, 
ki bi se mu vse, česar se dotika, spremin
jalo v zlato.

A takšna vera bi bila že prevelik dar. 
Dovolj velik bi bil že v tem, da bi kristjan 
- če že ne bi mogel spreminjati svoje 
vsakdanjosti v vstajenjsko snov, vsaj 
vonjal po Vstajepju.

Vonjal po Vstajenju, v zadahu smrti, 
v katerem živi.

Vsak more in mora
Tone KUNTNER

Vsak more in mora nekaj storiti, 
da preživimo to dolgo zimo, 
vsak nekaj zase in eden za drugega,

vsak v svoji hiši, na svojem pragu, 
med polji, na cesti, 
na skupnih poteh...

Zgodaj, prezgodaj je padel sneg, 
hudo, prehudo je pritisnil mraz, 
pregloboko nas je zamedlo.

Ne znajdemo in ne najdemo se. 
Daleč, predaleč smo, 
eden od drugega.

Vsak more in mora nekaj storiti. — 
Jaz se bom trudil 
zbuditi pomlad.
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Moja velika noč
Joško TISCHLER

I^V evetero otrok nas je bilo, zbirali 
I smo se okoli svoje mame kakor 

piščeta okoli koklje. Bili smo 
res družina, povezani med seboj in drug 
na drugega navezani kakor nikoli poz
neje. Bilo je leta 1908, ko je oče prodal 
Darkovo kmetijo v kamnu, da bi napos- 
Jed prišel na nekoliko večji grunt, ki naj 
bl dajal kruha vsej družini. Čez leto dni 
sta 2 materjo šele našla primemo kme
tijo.

M Tinjah ob koncu vasi, nekako v 
celovškem predmestju, stoji hiša s hle- 
v°m. Na kvatmo soboto pred božičem 
pm° se ob hudem mrazu selili v Tinje iz 

iskerč, kjer smo prehodno leto dni 
s,anovali v Drčejevi bajti. Te danes ni 
v®č, ostala pa je še klet, v kateri Drčej 
shranjuje svoj mošt. Hiša in hlev, obe 
z§radbi sta bili videti zelo borni. Leta 

je požar vse uničil in do leta 1909 
S° °be zgradbi le zasilno pokrili, pov- 
s°d pa so bili še vidni sledovi požara. V 
Pckaj letih so pridne roke vse skrbno
obnovile.

Posecaso začeli vaški fantje pripr 
'! sv°je bakle. Bile so to 4 do 6 m 
°I§e smrekove sušice, ki sojih fa 

gOzda vozili k hišam. Starejša 
n'an in Lip sta kmalu navezala s 

^Skimi fanti in tnkn smrt tnrli nr

z Začeli pripravjjati bakle. Ker 
o oskrbel, da se v gozdu ne dela 

antoma zabičal, naj tam po
dol!0 Su^ce" bi a debelejšem ko 

do posušeno drevesce najpri 
j^n obroč, nato so od vrha do pri 
[j, ,< r nad spodnjim delom sušic 
Tak *n v razcePe natikali srni 
Pri 0 tir'flravljene bakle so prišle 
Prv °^n° stran hleva ali hiše, dž 
p 0 Roo^lndansko sonce sušilo 
Va^V. o 2a veliko noč. Pri vsak 
sk 1 'ic bila ista slika. Če si pozoi 

21 Vas> si po številu bakel pri
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meznih hišah lahko ugotovil število 
dmžinskih članov.

Z veliko napetostjo smo čakali na 
začetek velikonočnih praznikov. Že ve
liki teden je fante zaposlil z obiskom 
cerkvenih obredov. Na cvetno nedeljo 
je oče pripravil pratejj. Šibje zanj so 
narezali že na cvetni petek, po navadi 
pred sončnim vzhodom. Pri bajerju pod 
hišo je stala stara vrba, kije vsako leto 
dajala šibje zaprajtelj. Pri teh pripravah 
je oče še posebno pazil, da je število 
krogov, ki so prajtelj vezali, ustrezalo 
vaškim predpisom. Če je bil pratelj iz 
šib mmene vrbe, so morali biti obroči iz 
rdeče vrbe, ali obratno.

Imenitnejše hiše so svojo imenit
nost pokazale že na prajtelju, ki je bil 
okrašen s trakovi in tudi s sacjjem. Naš 
je bil sicer velik, vendar brez vsakega 
okrasa. Ker mi je bilo še komaj osem let, 
seveda nisem mogel nesti prnjteljna k 
blagoslovu v cerkev in tako je tudi na
grada za ta častni posel pripadla 
starejšemu bratu Lipu. Dvoje pisanih 
jajc mu je mama pripravila že za cvetno 
nedeljo, ko seje vrnil iz cerkve in trikrat 
s prajteljem obhodil hišo, da ne bi lisica 
poleti odnašala kokoši. Po blagoslovu 
se prajtelj imenike „cvetje”.

Od velikega četrtka naprej je bila 
seveda vsa mladež vsak dan v cerkvi. 
Na veliko soboto smo prinesli domov 
blagoslovljeno vodo in ogenj, pri kate
rem so mama skuhali žegen. Na veliki 
petek so že pekli pogače, ki jih je bila 
polna peč tudi pri nas, kjer so s pšenično 
moko vse leto zelo varčevali. Naša druži
na j e bila velika in oče je bil na vse strani 
krstni in birmanski boter.

Na veliko ali sveto soboto popoldne 
smo ob pokanju topičev raznašali od 
njive do njive, od travnika do travnika 
križe, ki jih je bil oče na veliki petek 
pred sončnim vzhodom napravil iz praj- 
tejjnovih vej in škropili smo z blagoslo

vljeno vodo. To delo smo opravljali zelo 
vestno in v globoki veri, daje od našega 
vedenja in ravnanja odvisen božji bla
goslov nad poljskimi pridelki. Čim bolje 
bo obrodila setev, tem več pogače bona 
mizi.

Ob treh popoldne seje tipjski prošt, 
gospod Gregor Einspieler, pripeljal s 
parom konj zopet v Tinje, ko je opravil 
po okoliških vaseh blagoslavljanje jedi; 
cerkovnik Gašpej je ob tej priložnosti 
prinesel polno torbo klobas in jajc. To
piči pri kaplaniji so zopet zagrmeli in 
pred Lavrejem je prošt stopil iz kočije, 
da tam blagoslovi svojim ožjim tinjskim 
faranom jerbase mesa, jajc, hrane, po
gač in tudi kamnov, ki so jih nekateri 
skopuhi nabasali v košare, da so bile 
videti teiye, ker so pač po velikosti in 
teži jerbasov presojali tudi zmogljivost 
in imenitnost kmetije.

V Lavrejevi gostilni so na dolgih 
mizah bili postavljeni „korpi” in gospod 
prošt je molil in blagoslavljal. Kakor 
hitro pa je končal, se je začelo pravo 
tekmovanje med dekleti, katera med 
njimi bo prva s „korpo” na cesti, saj se 
le tisti, kije v tej tekmi prva, obeta, da v 
tem letu pride do moža. Spominjam se 
še, ko je prihitela sestra Nina s košaro 
na glavi domov, kako je vsako leto po
novila: Andrejeva Greta je bila tudi le
tos prva. Žal pa se ravno pri tej Greti 
dolga leta ni hotelo uresničiti preroko
vanje, da bo dobila moža; danes pa tudi 
ona že počiva na tinjskem pokopališču.

Za številne prebivalce kaplanjje in 
proštije je bilo blagoslavljanje jedi še v 
cerkvi, potem pa so se že začele pripra
ve na velikonočno vstajenje.

Cerkev je bila nabito polna starih in 
mladih, matere so prinesle celo svoje 
najmlajše otroke v naročju k vstajenju. 
Otroci so prišli v novih oblekcah, pa 
tudi starejši farani so se radi postavili za 
veliko noč v novi obleki.

Najprej so bile litanije ob božjem 
grobu, nato paje gospod prošt v svojem 
baritonu zapel Alelujo, Kristus je vstal 
od smrti. Tako slovesnega trenutka v 
cerkvi menda vse leto ni bilo. Na koru 
so odgovorili pevci pod takrat mladim 
dirigentom Tonejem, procesija je šla 
okoli cerkve ob pokanju topičev in pri- j 
trkavanju zvonov.
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Po procesiji smo šli domov. Pogača 

in kava, to je bila večerja na vsako ve
liko soboto. Ko se je zmračilo, smo 
pograbili vsak svojo baklo in vsa vas od 
najstarejših do najmlajših je romala k 
„Lipi”. Četrt ure od vasi proti zahodu je 
stala in še danes stoji lipa. Tam je bil 
pripravljen kres. Kmetje iz bližnjih vasi 
so dovažali med velikim tednom hraško 
ali iz gozda ali iz svojih sadovnjakov, ki 
so bili ted^j še zelo skromni in vse to 
nalagali na kup. Ko smo bili zbrani, 
otroci z malimi, odrasli z velikimi bakla
mi, so prižgali kres. Žal se ne spomin
jam več osebe, kije imela posebno pra
vico, daje podnetila kres. Cerkveni pe
vci so ob kresu zapeli: „Kristus je vstal 
od smrti.” Kako močan je bil bas rajne
ga Kramerja iz Tirij in tenor Pivkčevega 
Nandeta. Kako lep sopran Zale ali alt 
Kramerjeve Mitij e. Vsi tinjski vaščani 
smo doživeli te slovesne trenutke v glo
bini vse svoje duše.

Koso pevci odpeli pesem, smo vtak
nili bakle v ogepj in jih vžgali, potem pa 
je šla procesija proti „Studencu” na 
polju, po zeleni poti do poti od Knapa 
proti „Lipi” in nazaj h kresu. Gotovo 
smo medtem prehodili vsaj dva kilome
tra. Starejši vaščani so znali še posebno 
umetnost. Z gorečimi baklami so se vr
teli v krogu in dajali znamenja Vablinča- 
nom, ki so istočasno imeli svojo bakla- 
do na hribu. Seveda tudi oni niso ostali 
nič dolžni in so pokazali, da tudi nekaj 
znajo. Ko smo se vrnili h kresu in smo

zadi\je ostanke svojih bakel pometali v 
ogenj, je zopet zadonela pesem cerkve
nih pevcev, deloma cerkvena, deloma 
narodna. Medtem se je že stemnilo in 
smo se vrnili na svoje domove. Za nas 
otroke je bil to izreden večer že zato, 
ker smo smeli tako pozno ostati zunaj 
doma.

Utrujeni smo šli spat. Ob treh na 
velikonočno jutro so se spet oglasili 
topiči. Takoj nato sta se oglasila oče in 
mati še na posteljah z „Alelujo”. Takoj 
nato sta vstala. Oče res ni bil pevec, 
vendar j e bila posebna pravica staršev, 
da sta še v posteljah zapela „Aleliya”. 
Mati je za strelce narezala prvi žegen. 
Oče gaje z vrčem mošta nesel h kapla- 
niji, da so dobili strelci prvo jutranjo 
malico. Ko pa se je oče okoli pete ure 
vrnil od strelcev, je bila že vsa družina 
pokonci. Pražnje oblečeni smo čakali. 
Zdaj seje vsa družina napotila k družins
kemu kresu, ki je bil pripravljen ali na 
„Beli” ali na „Kajžnici” ali pa na njivi v 
jami, tako smo namreč imenovali posa
mezne parcele in večina izmed njih je 
ohranila to staro ime še do danes.

Zanetili smo ogenj. Z rožnim ven
cem v roki je oče napravil križ in skupaj 
smo molili častitljivi del rožnega venca. 
Le redko kdaj smo družinsko poveza
nost tako doživeli kakor ravno na ve
likonočno jutro, čeprav smo rožni ve
nec v naši družini redno molili. V naravi, 
pri svitu zvezd, pri jutranjem žvrgolenju

ptic smo molili. Kolikokrat se še sedaj s 
sestrami spominjamo tega doživetja, 
brate sta na žalost pobrali svetovni voj
ni.

Z vilami j e pospravil oče zadpje veje 
na ogepj in ko je vse pogorelo, smo se 
vrnili domov. Doma je mati, ki smo jo 
tako zelo ljubili, saj je nam otrokom 
posvetila vso ljubezen in seje dejansko 
izčrpala v ljubezni do svoje družine in v 
delu, ter tako prezgodaj umrla, že pos
tavila na mizo prvo velikonočno jed. 
Blagoslovljena jajca s hrenom; hren je 
moral biti rezan ne nariban. Zraven smo 
dobili pogače, da smo se lahko najedli 
po mili volji. To se nam je prilegla, saj 
smo bili lačni, še posebno po štirideset- 
danskem postu, ki za nas ni bil le na 
papirju, marveč v resnici. V vsem post
nem času je bil ob sredah, petkih in 
sobotah za zajtrk neolupljen krompir s 
kruhom. Bilje zares post. Zatem je bil 
na vrsti narezek, šunka in klobase. Dru
gače smo dobili le majhne kose teh 
mesnih dobrot, za veliko noč pa smo se 
lahko šunke in klobas do sitega najedli- 
Čutili smo, da je bila to prava, tudi v 
telesnem pomenu, velika noč. Po tako 
obilnem zajtrku seje vsa družina odpra
vila k rani maši. Rekli smo: „Danes pa 
gremo vsi k frimažu. ” Poleg vseh drugih 
dobrot nam je mati poskrbela še pisana ' 
jajca, vsak je dobil po dve jajci. Jajca 
sekat ali jajca „rolkat”, to je bila poseb
na velikonočna zabava.

Velika noč je bila za nas 
vse velik praznik. Osrčje tega 
cerkvenega in družinskega 
praznika pa je bila mati. Oko
li matere seje vrtelo družins- ; 
ko življenje. Z materjo smo 
se učili prvih molitev, ko je } 
ona žganke kuhala. Mati nas 
j e izobraževala za šolo in mati 
nas je pokrižala, ko smo od
hajali v šolo ali kamorkoli ž 
doma. Tako me je mati tudi 
pokrižala, ko sem šel z raj' , 
nim kaplanom Božičenb 
poznejšim župnikom v Šmar- 
jeti, v študij in mi je ob tej 
priložnosti dala tudi vso živ- 
ljepjsko modrost napot: „Pri' 
den bodi, na dom in Boga ne 
pozabi.”

(Naš tednik, 12. aprili 
1979, str. 6)
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Pasijonske igre
Marija PRIJATELJ

TL I ajvečja verska drama vseh ča- 
IXI sov je trpljenje Jezusa Kristusa. 
• M V iskanju, kako se čim bolj pri

bližati njegovemu odrešujočemu trp
ljenju, so se pojavile pasijonske igre. 
pnrejali so jih predvsem na veliki petek 
a|i sploh v velikem tednu kot izraz glo
boke vere, spokornosti in priprave na 
veliko noč.

Zelo znana je ,,Semana santa” v 
Sevilli, kjer imajo pasijonske procesije, 
le so imeli tudi v Sloveniji: v Ljubljani, v 
^ovem mestu, v Kranju, v Rušah, v Loki 
bb Zidanem mostu in še drugod. Tako 
Pasijonske igre kot procesije so se vršile 
v Mnogih mestih po vsej Evropi od 11. 
stoletja naprej in dosegle svoj višek v 
1in 18. stoletju kot odgovor na 
racionalistično teologijo in pro
testantsko mišljenje.

Za sveto leto 2000 so v Slo- 
veniji na več krajih uprizorili Pa- 
%>n. Tako ga je pripravila na 
bl°mcu skupina 55 mladih in ga 
Ponovila na veliki petek v Mislin
ja Skupina 60 igralcev gaje izve- 
bla v Mirni na Dolenjskem in ga 
Ponovila še osemkrat v drugih 
kraiih. Pri Pasijonu v Laškem je 
|°delovalo nad 70 igralcev, 
škofjeloški pasijon iz leta 1721 
Pa je najstarejše v celoti ohran
ja110 dramsko besedilo v slovens- 

em jeziku. Treba je bilo več kot 
00 let do ponovne uprizoritve 

®ta 1999. Na njem je nastopilo 
40 igralcev, v sedmih predsta- 
ab pa gaje gledalo 40.000 gle- 

pGev. V Škofji Loki so uprizorili 
.^esijon tudi v svetem letu 2000 
*. . 9a ponovili petkrat. 

^Pomembnejše pasijonske 
9re na svetu so pa brez dvoma 

vasi Oberammergau na Ba
nskem.

OBERAMMERGAU

Oberammergau je lepa turis- 
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tična vasica ob vznožju Bavarskih Alp, 
oddaljena kakih 100 km od Munchna ali 
od Augsburga in šteje danes okoli pet 
tisoč prebivalcev. Slovi po lepo poslika
nih hišah z balkoni cvetja in po lesenih 
rezbarijah. Skozi stoletja je bilo rezbars- 
tvo glavna obrt v tej vasi. Njena glavna 
privlačnost pa so pasijonske igre, ki jih 
igrajo vsakih deset let. Že njihov zače
tek je nekaj posebnega. Leta 1633 je tu 
razsajala kuga. V prepričanju, da je ta 
bolezen božja kazen, so morali nekaj 
ukreniti, da bi potolažili božjo jezo. Zato 
so se pod križem slovesno zaobljubili, 
da bodo vsakih deset let igrali Jezusov 
pasijon. Od tistega dne v vasi nihče več 
ni umrl za kugo.

Takoj naslednje leto 1634 so igrali 
prvi Pasijon in sicer na pokopališču, na 
grobovih umrlih za kugo. Tu so igrali vse 
do leta 1830, ko jim je igranje na 
pokopališču prepovedal bavarski kralj 
Ludvik I. Zato so izbrali drug prostor. 
Oder in šotore za gledalce so postavili 
na polju ob robu vasi. Leta 1900 so 
šotore nadomestili in zgradili dvorano 
(podobno velikanski šupi), namenjeno 
gledalcem, oder pa je do danes ostal na 
prostem, brez strehe, kot zahtevajo pra
vila (če dežuje, so igralci mokri, gledalci 
pa ne, ker so pod streho). Pri prvih igrah 
je sodelovalo nekako 60 vaščanov. To 
število se je v desetletjih večalo in v 
zadnjem letu je nastopalo več kot 2000 
vaščanov. Poudariti je treba, .vaščanov". 
Igrati smejo namreč samo tisti, ki so tam 
rojeni ali bivajo najmanj 20 let v vasi, ne 
glede na narodnost ali veroizpoved. Tako 
je lani prvič nastopalo tudi nekaj Turkov, 
muslimanov, rojenih v vasi, več protes
tantov in celo nekaj takih, ki so izstopili 
iz katoliške Cerkve.

Besedilo je bilo spremenjeno več kot 
desetkrat in sicer so ga pisali bene

diktinci v bližnjem samostanu 
Ettal ali pa avguštinci v samos
tanu Rottenbuch. Ta dva sa
mostana sta bila vedno poveza
na z razvojem Pasijona v Obe- 
rammergauu, saj so se tam šolali 
tudi glavni vaščani, voditelji iger, 
kot npr. Rochus Dedler, ki je 
leta 1815 napisal glasbo, ki se 
deloma še danes izvaja pri Pa
sijonu.

Igre so bile prekinjene sa
mo dvakrat: leta 1770, ko so bi
le prepovedane vse zunanje 
verske proslave, ter leta 1940 
zaradi druge svetovne vojne. 
Po prepovedi si je Oberam
mergau kmalu izprosil pose
ben privilegij, da so smeli igrati 
naprej, medtem ko je večina 
pasijonskih iger v Avstriji in 
Nemčiji za vedno zamrla. Pred 
to prepovedjo se je Pasijon 
igral na več kot 250 krajih. Po
nekod se ta tradicija v zadnjih 
letih zopet prebuja. Ta težnja je 
bila zlasti vidna v svetem letu 
2000.

Predstave v tem kraju traja
jo praktično ves dan: dve uri in 4 
pol dopoldne in dobre tri ure ^



popoldne. V vmesnem triurnem odmoru 
se ljudje lahko malo okrepčajo in naku
pijo nekaj spominkov, saj od teh doho
dkov domačini v glavnem živijo. Zanimi
vo je tudi, da so bile 26. igre v letu 1870 
prekinjene zaradi nemško-francoske 
vojne. Naslednje leto sojih nadaljevali z 
veliko udeležbo gledalcev. Med njimi so 
bili tudi angleški princ Edvard ter sklada
telja A. Bruckner in R. VVagner. Poseb
no predstavo so uprizorili za svojega 
kralja Ludvika II. in njegove spremljeval
ce. V zahvalo je dal kralj zgraditi na 
bližnjem hribu velik in dragocen Spome
nik Kalvarije, ki so ga delali veliki umet
niki. Te igre so si ogledali tudi visoke 
osebnosti kot npr. ruski car, švedski 
kralj, razni visoki plemiči in politiki, Roc
kefeller, Vanderbilt, Eiffel, Graf Zepelin, 
kardinal Ratti, poznejši papež Pij XI., 
Henry Ford, Rabindranath Tagore, leta 
1934 celo Hitler. Po drugi svetovni vojni 
pa Eisenhovver, Adenauer in še mnogo 
drugih znanih ljudi.

S prihodom železnice je bil dostop 
do te male vasi lažji in tako so že leta 
1880 agencije, kot Th. Cook iz Londona, 
začele organizirati skupna potovanja na 
pasijonske igre. Število gledalcev je od 
takrat naraščalo (vedno čez 100.000), 
posebno pa še od leta 1900, ko so 
zgradili veliko dvorano. Taje imela pred 
leti 5.200 sedežev, zdaj so pa zmanjšali 
njih število zaradi varnostnih ukrepov 
na 4.700. Vas nima stalnega gledali

škega kadra, zato morajo vsakih deset 
let nanovo naštudirati igro. Imajo pa več 
stalnih in dobrih pevskih zborov in tudi 
orkestrov.

Zbor in uvodne besede upeljejo gle
dalce v slike Stare zaveze (24 v celoti), 
katerim sledi igra Jezusovega trpljenja. 
Prvi prizor kaže izgon Adama in Eve iz 
raja, na drugi strani je križ, znamenje 
odrešenja, v sredini pa slika Kristusa - 
zmagovalca sveta. Pasijon se konča z 
Jezusovim vstajenjem od mrtvih, ob mo
gočnem petju zbora, ki poje Alelujo. 
Vmes se zvrstijo ostali prizori, pri katerih 
je včasih tudi 2000 nastopajočih na odru. 
Prizori so tako porazdeljeni, da otroci 
lahko hodijo tudi v šolo. Zjutraj, ko je 
prikaz Jezusovega slovesnega vhoda v 
Jeruzalem, navdušeno sodelujejo vsi, 
pri popoldanskem prizoru sodbe, ko 
ljudstvo vpije ,,križaj ga!, križaj ga!” pa 
jih veliko manjka.

Ta Pasijon ima 130 govorniških vlog. 
Za 19 glavnih vlog menjaje nastopata 
po dva igralca. Te vloge so: Jezus, Ma
rija, Judež, Peter, Kajfa, Pilat in drugi. 
Ker morajo biti tudi po zunanjosti podo
bni svetopisemskim osebam, se eno 
leto ne brijejo in ne strižejo las, zato pa 
po končanih igrah to najprej in z vese
ljem storijo. Velika čast je igrati Jezusa 
ali Marijo. Vloga Jezusa je tudi zelo 
naporna in zahteva visoko telesno izvež- 
banost, utrjenost, saj skoraj pol ure visi

Veliko pasijonsko gledališče v Oberammergauu na Bavarskem
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na križu, čeprav ga pritrdijo z raznimi 
triki, ki so gledalcem nevidni.

V Oberammergauu so bile leta 2000 
že štiridesete pasijonske igre in sicer v 
366 letih, kar pomeni, da je bilo nekaj 
dodatnih pasijonskih let, kot npr. 1934. 
in 1984. za jubilejno leto tristote in tristo 
petdesete obletnice. Najprej so igre izva
jali v četrtem letu vsakega desetletja, 
potem so pa sklenili, da bodo igrali ob 
začetku desetletja, kar držijo še danes.

Pred uradnim odprtjem iger se zbe
rejo vaščani v dvorani. Na odru postavi
jo oltar in pri slovesni maši izreče župan 

| vnovič besedilo zaobljube iz leta 1633.
| Ta služba božja ni dostopna publiki.

Za večino vaščanov je pogonska 
sila iger vera, čeprav nekateri mislijo, da 
jih privlači le ljubezen do gledališča in 
glasbe. Vsi se pa strinjajo, da jih pasijo
nske igre za dolga leta povežejo med 
seboj. Marsikaterega gledalca te igre 
ganejo do solz, k čemur pripomore tudi 
čudovita glasba in res dovršeno in pre
pričljivo igranje posameznih igralcev, 
kot npr. Judežev obup, preden se obesi, 
Petrovo kesanje potem, ko trikrat zataji 
Jezusa, intrige in zvijače velikega duho
vnika Kajfa, srečanje Marije z Jezusom 
na križevem potu, Veronikina gesta, ko 
Jezusu obriše krvavi obraz itd. Najbolj 
pretresljiv pa je prizor križanja in pogled 
na Kristusa, visečega na križu.

Brez dvoma je ta veliki Pasijon ne
pozaben za vsakogar, ki mu je kdaj 
prisostvoval.

PASIJON 2000

Značilna je dinamika v razvoju Pasi
jona v Oberammergauu. Medtem ko se 
v Škofji Loki skušajo držati originalnega 
besedila in izvajanja, ker hočejo ob
držati tradicijo, v Oberammergauu hoče 
igrati vsaka generacija svojo lastno in
terpretacijo, ,,svoj Pasijon”. Zato je bilo 
za modernizirani Pasijon 2000 veliko 
nesoglasij med starimi konservatisti in 
mladimi progresisti, ki so na referendu
mu tudi zmagali. Pri igrah je, kot vedno, 
sodelovalo več generacij; najstarejši 
med njimi je imel nad 90 let in je lani 
nastopal že enajstič, najmlajši pa je bil 
štirimesečni dojenček (ob začetku igeh 
ob koncu pa je imel že devet mesecev).

Za pasijon 2000 so se začele pripra-| 
ve že marca 1999. Načrte, tekst in glas'
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REDOVNI USTANOVITELJ, 1786-1842___________________________________________________________

Jožef Cottolengo
30. april

^ T mestu Torinu, središču italijan- 
\/ ske pokrajine Piemont, že skoraj 

* 170 let deluj e ustanova, ki se ime
nuj e Hišica božje previdnosti. Na 
Površini 90 kvadratnih kilometrov sto
jijo številne stavbe, v katerih so 
bolnišnice, zavetišča, šole, delavnice, 
igrišča - v sredini pa je cerkev, kjer se 
noč in dan dviga zaupna molitev k Bogu, 
ki je „vzdrževalec” te ustanove. V njej 
uživa brezplačno oskrbo nad 10.000 nes
rečnih človeških bitij, ki so telesno in 
duševno prizadeti in jih drugje nočejo 
sprejeti. Nekaj tisoč zdravih jim s sme
hljajem na obrazu streže. Povečini so to 
redovnice, redovniki in redovni bratje, 
ki jih je ustanovil sv. Jožef Cottolengo. 
Vedno paje med njimi nekaj stotin pros
tovoljcev različnih poklicev, predvsem 
utladih, ki ostajajo v službi trpečih ne- 
k^j tednov, nekaj mesecev ali tudi več 
kt. Vsi delajo vse zastonj. Njihovo vodi
lo so besede apostola Pavla, ki jih je dal 
Sv- Jožef Cottolengo zapisati nad gla
dim vhodom: „Kristusovatiubezennas 
sdi-” - Jožef Cottolengo, ustanovitelj 
Hišice božje previdnosti, se je rodil 3. 
ruaja 1786 v mestu Bra južno od Torina 
k°t prvi od dvanajstih otrok družine, v 
kateri je vladalo zmerno blagostanje in 
hogato versko življenje. Polovica otrok 
■*e umrla že v nežni dobi, trije sinovi pa 
s° si izbrali duhovniški ali redovniški 
Poklic. Pobožna mati je svoje otroke

učila ne le moliti, temveč jih je tudi 
navajala k dejavni ljubezni do bolnikov 
in revežev, kar je Jožefu šlo do srca.

V šoli mu je šlo sprva dokaj trdo, 
potem pa se je priporočil sv. Tomažu 
Akvinskemu in se mu j e odprlo. Uspešno 
je doštudiral in bil leta 1811 posvečen v 
duhovnika. Potem j e nastopil svojo prvo 
duhovniško službo v domačem kr£yu, 
nato pavbližpji župniji. Njegova želja je 
bila, da bi smel vse življenje ostati na 
kakšni podeželski župniji, kjer bi poma
gal ljudem v vseh pjihovih potrebah in 
stiskah. Njegovo geslo je bilo: „Če Bog 
vidi vsako človeško stisko, tudi njegov 
služabnik ne sme biti slep zapjo.”

Nadaljeval je bogoslovne študije na 
univerzi v Torinu in dosegel naslov dok
torja teologije, ki ga je daroval Mariji. 
Torinski nadškof gaje imenoval za ka
nonika. On na časti ni veliko dal, po
membno zapjje bilo, koliko lahko nare
di za potrebne. Bil je odprtega srca in 
ljudje so mu pravili „dobri kanonik”. 
Cottolengo seje kmalu prepričal, daje 
božja previdnost njegova zaveznica, na 
katero se lahko trdno zanese. Redno se 
je dogajalo, da je takrat, ko je želel 
komu pomagati, pa sam ni imel prav 
ničesar, prišel kakšen dobrotnik.

Božji klic k delu, s katerim si je 
zaslužil svetništvo, je bil navidez nepo
memben dogodek. 2. septembra 1827 
seje skozi Torino vračala domovv Fran-

so pa pripravili že dosti prej. Po 
sedemdesetih letih so praktično vse 
Popolnoma prenovili: odrske kulise in 
Krasne kostume igralcev. Že celo leto 
Prej so začeli z vajami. Vsak konec 
edna se je nad tisoč odraslih in okoli 
°0 otrok zbiralo k vajam na odprtem 

odru. Novince so šolali v izgovorjavi, 
^ asu in igranju.

120 članski zbor in veliki orkester sta 
0rala nanovo naštudirati prenovljeno 

9 asbo Roka Dedlerja pod vodstvom 
| avnega dirigenta in skladatelja Marka 

Wnka. Zgoščenka traja 70 minut, ce- 
? ne glasbe je pa še več. Med tremi 
^ri9enti je bila tokrat tudi ena ženska, 

ed solisti pa ena pevka iz sosednje 
Sl (kar je proti pravilom).
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Pasijon so igrali skoraj pet mesecev 
(od 21. maja do 8. oktobra); bilo je 110 
predstav. Prosto so imeli samo ob torkih 
in četrtkih. Za čas iger so si morali 
vaščani, kot vedno, vzeti brezplačne 
dopuste, vendar svoje nastope dobijo 
plačane. Vstopnice so bile že več mese
cev prej razprodane. Cene so nihale od 
30 do 150 DM. Šestdeset odstotkov 
vstopnic so prodali v inozemstvo, naj
več v ZDA. Lansko leto je prisostvovalo 
Pasijonu nad 500.000 gledalcev, več 
tisoč ljudi pa ni dobilo vstopnic.

Prihodnji Pasijon bo torej leta 2010, 
če ne bo držalo, kar, žal, napovedujejo 
nekateri: da se tudi pasijonskim igram 
tega znamenitega kraja bliža konec.

cijo družina Gonnet. Ob mladem paru 
seje stiskalo troje otrok. Cottolengo je 
prišel k umirajoči ženi in jo previdel. 
Tedaj ga je kot blisk prešinila misel: 
takim ubogim ljudem moram pripraviti 
zavetje. Najprej je najel dve sobi v hiši 
nasproti cerkve in vanju sprejel prve 
nesrečne ljudi. Na pomoč mu je pris
kočila mlada vdova, ki je pridobila še 
nekaj plemenitih deklet, da so prišle 
streč bolnikom. To je bilo prvo jedro 
družbe vincentink, ki nosijo ime po sv. 
Vincenciju Pavelskem. Danes ta družba 
šteje nad 5000 članic. Ob njej je zrasla 
tudi moška veja. Oboji delujejo v Cotto- 
lengovi ustanovi, ki je kmalu zrasla v 
pravo naselje. V pjegovem središču je 
božja hiša - cerkev, kjer čaka vstajepja 
ustanovitelj Hišice božje previdnosti. 
Po nekem notranjem uvidu je začutil, 
da se bliža ura odhoda s tega sveta, 
čeprav mu je bilo komaj 56 let. Umaknil 
seje k svojemu bratu Alojzu, župniku v 
Chieriju. Tja je dal prenesti svojo poste
ljo od doma in tam je 30. aprila 1842, 
vzdihujoč: „Mati mojaMarija!” z nasme
hom na ustnicah izdihnil. Papež Bene
dikt XIV. ga je leta 1933 prištel med 
svetnike. Imenoval gaje „genija dobro
te” in zavetnika vseh, ki si prizadevajo 
uresničiti ideal ljubezni do bližpjega.

Kratke novice

VATIKAN - Vesoljna katoliška Cer
kev v številkah ob koncu leta 2000: Na 
svetu je bilo 4.420 škofov, 404.208 du
hovnikov, 819.278 redovnic, 31.197 čla
nov svetnih inštitutov, 26.068 laiških mi
sijonarjev, 2.019.021 katehistov in kate- 
histinj.

GORICA - V italijanski Gorici je 3. 
novembra 2000 umrl 93-letni stolni ka
nonik msgr. dr. Franc Močnik, ki je bil 
prvi povojni apostolski administrator slo
venskega dela goriške nadškofije, pa so 
ga komunistične oblasti izgnale tako, da 
se je moral plaziti čez mejo pod bodečo 
žico. Pokopala sta ga 5. novembra kopr
ski škof Metod Pirih in upokojeni goriški 
nadškof Antonio Vitale Bommarco. (A ve 
Maria)

MOSKVA - Ruski predsednik Putin 
je v svoji poslanici za pravoslavni božič 
izrazil željo, naj bi vera v novem stoletju 
bila kakor v preteklosti v oporo ruskemu 
narodu (si predstavljate kaj takega od 
slovenskega predsednika?)... (Mladika)
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Dr. Alojzij Kukoviča D J 
zlatomašnik

Podpisani sem p. Kukovi
či stavil nekaj vprašanj, na 
katera je on takole odgovoril-

Ob zlati maši je na mes
tu vprašanje: Kako je danes 
z novimi, duhovniškimi in
redovniškimi poklici v Cer- a 
kvi?

razšli vsak na svoj konec. Eden je ostal v 
Avstriji, drugi je šel v Švico, on, kot Knoble- 
harjev gojenec, pa je odšel v Brixen na 
Južnem Tirolskem, kjer je imel Knoblehar- 
jev zavod svojo postojanko. Slovensko 
begunsko semenišče se je medtem že 
naselilo in začelo delovati v Praglii pri 
Padovi. Ni znano, kje so zvedeli zanj, daje 
v Brixnu. Povabili so ga, naj pride tudi on 
v semenišče, kar je rad storil. Od tedaj je 
bil ves čas v bogoslovju in se z njim tudi 
preselil v Argentino, kamor jih je ladja 
pripeljala 1. aprila leta 1948.

Tu je begunsko semenišče nekaj let 
delovalo v San Luisu, kjer je sanluiški škof 
Di Pasguo bogoslovca Alojzija Kukovico 
19. marca leta 1951 posvetil v duhovnika. 
Novo mašo je ,,pel” med rojaki v Mendozi, 
njegova družina je bila namreč medtem v 
Ekvadorju. Po želji škofa Rožmana je po 
novi maši nadaljeval svoje študije za do
ktorat, ki gaje dosegel kako leto pozneje.

Medtem se je semenišče preselilo v Adro- 
gue, kjer je postal prefekt dijaškega zavo
da in po smrti dr. Odarja tudi profesor za 
cerkveno pravo v bogoslovju.

Leta 1957 je vstopil k jezuitom. Za pet 
let je odšel v Evropo, kjer je naredil novi
ciat in ostale etape jezuitske vzgoje. Eno 
leto je potem bolehal v Nemčiji, a je is
točasno opravljal delo bolniškega kapla
na. Končno je po dveletnem študiju v Rimu 
dokončal študij cerkvenega prava ter se 
nato vrnil v Argentino.

Tu je učil cerkveno pravo in moralno 
teologijo na jezuitski fakulteti v San Migue- 
lu kakih deset let, nakar je prevzel službo 
narodnega direktorja Apostolata molitve 
in urednika Glasnika presvetega Srca Je
zusovega. Potem se je vrnil k poučevanju 
moralne teologije na že omenjeni fakulteti. 
Dolga leta je pomagal kot advokat na 
cerkvenem sodišču v Buenos Airesu za
zakonske zadeve. Istočasno je pa poma
gal tudi pri Slovenskem dušnem pastirstvu 
z duhovnimi vajami, prispevki v Duho
vnem življenju in zadnje čase tudi kot 
vicedelegat Slovenskega dušnega pas
tirstva s prelatom Škerbcem kot delega
tom. Po smrti dr. Berganta pred tremi leti 

pa je prevzel tudi dušnopas- 
tirsko skrb za našo pristavsko 
skupnost. Čeprav je p. Kuko
viča formalno vstopil v Slo
vensko dušno pastirstvo šele 
po smrti dr. Starca, je bila 
njegova dolgoletna pomoč pri 
dušnopastirskem delu med 
rojaki že prej tako znana in 
priznana, da je bila njegova 
zlata maša v cerkvi Marije 
Pomagaj v nedeljo, 11. mar
ca, samo en dokaz več njego
ve tesne povezanosti s slo
vensko versko skupnostjo. 
Naslednjo nedeljo, 18. mar
ca, je obhajal zlato mašo v 
svoji Jari’’, na Slovenski pris
tavi v Castelarju. Na posebno 
željo svojih bratov, ki živijo v 
Kanadi, pa jo bo ponovil tudi 
tam.

P. Alojzij Kukoviča je bil rojen 22. 6. 
1926 v fari Devica Marija v Polju kot osmi 
otrok v veliki družini, kjer je mama rodila 16 
otrok. Od teh je doraslo deset fantov in eno 
dekle, pet otrok pa je umrlo majhnih. Ko je
I. 1937 končal ljudsko šolo, se je družina 
preselila v Ljubljano, kjer so fantje začeli 
študirati in kjer je tudi oče dobil službo. 
Prodali so hišo v Devici Mariji v Polju in si 
kupili stanovanje v ,,Cekinovem gradu” v 
Šiški, kjer je sedaj muzej. Od prve gimna
zije naprej je bil gojenec Knobleharjevega 
zavoda, leta gimnazijskih študijev pa je 
delil med Škofijsko klasično gimnazijo v 
Šentvidu in Klasično gimnazijo v Ljubljani, 
kjer je bil ravnatelj Marko Bajuk. Sredi 
sedme je vstopil k domobrancem, zato je 
naredil maturo privatno kot domobranec. 
L. 1945 seje odločil, da vstopi v ljubljansko 
semenišče, ki je bilo zadnje mesece pred 
koncem vojne zaprto. Kot domobranec je 
bil dva meseca na vajah na Gradu in 
aerodromu, nato pa eno leto 
na Vrhniki in dva meseca na
Pijavi Gorici. Iz Slovenije se je 
umaknil skupaj z domobrans
ko vojsko na Vetrinjsko polje. 
Tudi oče in mati z mlajšimi 
sinovi in hčerko so se maja 
1945 umaknili pred partizani 
na Koroško. Oče je umrl v Ar
gentini, mati pa v Kanadi, kjer 
danes živijo trije jubilantovi bra
tje in sestra.

Predno so bili iz Vetrinja 
vrnjeni njegovi trije bratje do
mobranci, je jubilant in z njim 
še dva druga brata (eden od 
teh tudi domobranec) zapustili 
Vetrinje, nič sluteč, da bodo 
čez nekaj dni Angleži začeli 
domobrance vračati partiza
nom. Nič hudega sluteč so se 
mirno vozili s kolesi po cesti 
proti Spittalu. A v bližini tega 
mesta so jih ustavili Angleži in 
zaprli v bližnje majhno ta
borišče. Ker Angležem niso 
zaupali, so neke noči pobegni
li iz taborišča (seveda že brez 
koles) in poslej hodili po gora
tih predelih, da so bili varni 
prednjimi. Nekaj časa so dela
li pri kmetih, potem so se pa
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Znano je, da je mnogokje po svetu 
precejšnja kriza teh poklicev. To velja pred
vsem za Evropo in ZDA. Kaj je temu vzrok? 
Problem je zelo kompleksen, zato je težko 
v nekaj besedah odgovoriti nanj. Naj pos
kusim kakšen odgovor. Eden teh vzrokov 
je gotovo ta, da imajo te države, zlasti 
evropske, vedno manj otrok. Družine, ki 
imajo enega ali pa dva otroka, pa še od teh 
je morda ena deklica, ne more biti dobro 
Polje za morebitne poklice. Drug vzrok je 
verjetno lagodno življenje, ki je zajelo ta 
Prvi svet, ki mnoge straši pred odpovedjo, 
ki jo duhovni poklici zahtevajo. In če k 
temu prištejemo še slab zgled, ki ga včasih 
duhovniki dajemo, potem ni težko umeti, 
da se mlad fant težko odloči za duhovniški 
ali redovniški poklic.

V drugih krščanskih deželah pa polo
žaj duhovniških in redovniških poklicev ni 
ravno slab. To velja predvsem za Afriko in 
nekatere predele Azije. Tudi v Argentini
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položaj ni tako slab. Zadnja leta se položaj 
duhovnih poklicev zboljšuje.

Ali je bila Cerkev že kdaj prej v 
takšni krizi za duhovniške in redovniške 
poklice?

Seveda je bila. Naprimervdobi od 10. 
do 16. stoletja. Eden od vzrokov Lutrove
ga upora je bilo tudi slabo stanje duho
vnikov in redovnikov. Šele po Tridentins
kem koncilu se je Cerkev v tem pogledu 
začela resno reformirati. Nastala so 
semenišča, ki jih prej sploh ni bilo, kar je 
zelo zboljšalo pripravo kandidatov za 
duhovništvo in njihovo poznejše delovan
je. Po drugem Vatikanskem koncilu je pa 
Cerkev doživela znova veliko krizo 
duhovniških poklicev. Mnogi so zapuščali 
duhovništvo in hkrati se je začelo tudi 
resno manjšati število novih poklicev. V 
naši slovenski skupnosti že nekaj let ni 
duhovniških poklicev. To je gotovo nek

nov pojav za nas, ker smo bili prej vajeni, 
da je zmeraj znova kdo iz naše skupnosti 
vstopil v semenišče ali pa v redovniški 
stan.

Kje in kdaj ste vi odkrili svoj 
duhovniški poklic?

Običajno je na to vprašanje težko od
govoriti, tudi v mojem primeru je tako, ker 
je spoznavanje duhovniškega poklica nek 
proces, ki zanj duhovniki sami pogosto 
težko povedo, kdaj in kje se je začel. Zase 
sem prepričan, daje moj duhovniški poklic 
sad molitve mojih staršev. Vedno so molili, 
da bi kdo od številnih fantov v družini 
postal duhovnik, čeprav nikdar niso vpli
vali na koga, da bi se zanj odločil. Zakaj je 
Bog prav mene izbral, je skrivnost, ki jo 
bom šele v večnosti odkril. V prvih gimna
zijskih letih nisem mislil na duhovništvo, 
šele pozneje mi je ta misel prihajala vedno 
pogosteje, dokler ni prišlo do odločitve. ^



Zakaj ste nekaj let pozneje vstopili k 
jezuitom?

Čutil sem, da bo za moje duhovništvo 
bolj plodna in varna ta pot. Samota, v 
kateri morajo mnogi duhovniki živeti, lahko 
postane z leti težka in celo nevarna.

Kako gledate na spravo v sloven
skem narodu?

Težko bo do nje prišlo. Morda bodo 
dani pogoji zanjo šele, ko bo večina tistih, 
ki so naredili revolucijo ali pa bili njene 
žrtve, mrtva. Človeku je namreč zmeraj 
težko priznati svojo krivdo in zmoto. Za to 
je potrebna velika srčna poštenost in vi
soka stopnja ponižnosti. In ljudje brez glo
bokega versko-moralnega življenja zelo 
težko pridejo do tega. Ena stran se lahko 
kesa, če je kaj napak storila - in protirevo
lucionarna stran je to že storila, v kolikor je 
bilo tudi na njeni strani kaj napačnega - a 
za spravo je potrebno, da to storita obe 
strani. Na komunistični strani tega še ni 
bilo, razen morda pri kakem redkem posa
mezniku. Kot narod pa imamo seveda 
pravico in tudi dolžnost zahtevati, da se 
ugotovi zgodovinska resnica, kdo in s 
kakšno pravico je začel revolucijo. V našem 
primeru je jasno, da je revolucijo začela 
komunistična stranka, ki je hotela komu
nistični sistem proti volji večine vsiliti 
našemu narodu. Sicer se je pa o tem že 
toliko pisalo in govorilo, da skoro nima 
smisla istih stvari znova ponavljati.

Je bila vaša družina „domobran- 
ska”?

V družini je bilo šest domobrancev, 
eden je bil pa v njihovi,.civilni” službi. Od 
sedmih bratov so bili štirje ubiti. Prvi je bil 
ubit na Igu leta 1944. Bil je domobranski 
narednik, a ves čas je bil samo v pisarni, 
nikdar ni bil poslan v kakšen boj. Ko so ga 
živega dobili v roke, so ga pred smrtjo 
strašno mučili, kot smo zvedeli od prič. Če 
ne bi imel ta moj brat majhne poškodbe iz 
otroških let na enem prstu, ga mrtvega ne 
bi mogel prepoznati, tako so ga zmaličili. 
Takega sva takrat z bratom fotografirala. 
Fotografije si pa nikdar nisem upal dati 
njegovemu sinu, ko me je že odrasel 
vpraševal, če imam kakšno fotografijo nje
govega umorjenega očeta. Nisem si mu je 
upal dati in končno sem jo strgal, v strahu, 
da bi jo vendarle njegov sin kdaj dobil v 
roke.

Dva druga brata sta bila ubita na Te
harjah. Po pričah vem, da so ju mučili pred 
smrtjo. Eden od teh dveh se je nekaj dni 
pred izročitvijo partizanom poročil v

PISMO
IZ SPITTALA

Zlati jubilej treh karmeličank
(Foto na 2. strani platnic)

V letih 1948-50 so odšla tri dekleta iz 
takratnega spittalskega taborišča v kar- 
meličanski samostan Himmelau, da pos
vetijo svoje življenje Bogu v molitvi in 
spokomosti:

Milka Jarc - s. Jožefa - doma iz 
Šenčurja pri Kranju, Tončka Kržišnik - 
s. Terezija - iz Črnega vrha nad Polhovim 
Gradcem in Francka Jeretina - s. 
Frančiška - iz Rafolč pri Domžalah. Ses
tra Jožefa ima brata in sestro v Clevelan
du, s. Frančiška pa sorodnike v Severni in 
Južni Ameriki in bo letošnjo jesen praz
novala 50-letnico prvih obljub.

Prvi dve sta že lansko leto obhajali ta 
jubilej. Ker živita v Spittalu še dve rodni 
sestri s. Terezije, je spittalska slovenska 
skupnost izrabila priložnost in jih obiska
la. S. Terezija in s. Frančiška sta zunanji, 
ki opravljata nujna dela izven klavzure. 
Tako sta nas pričakali že pred vhodom. Že 
prvi pogled v njihov svet je bil rajsko lep, 
same rože. Pogled na ostale sestre pa je bil 
le med sv. mašo, ko se je za oltarjem

taborišču v Vetrinju. Žena ga je spremljala 
in so tudi njo ubili. Njeno sestro, ki je bila 
zaročena z drugim mojim bratom, in ki je 
tudi šla z njim, so enako ubili na Teharjah 
skupaj z bratom. O četrtem, ki še ni bil star 
16 let, ko je bil skupaj z obema drugima 
vrnjen, ne vemo, kje in kako je končal 
svoje mlado življenje. Mučili so tudi strica, 
tako da je znorel in potem v umobolnici 
umrl. Ubili so tudi njegovo ženo, dva fanta 
domobranca in dve hčerki, moji sestrični - 
nihče ne ve, zakaj.

Naj še to povem, da mi je moja mama 
že v zadnjih letih svojega življenja večkrat 
rekla, kako vsak dan moli ne samo za 
svoje pobite otroke, ampak tudi za njihove 
krvnike, da bi tudi oni skupaj z njenimi 
nekoč prišli v nebesa.

Pogovarjal se je Stane Snoj

odgrnila zavesa. Bogoslužje je bilo z maj
hnimi izjemami v slovenščini, kar je bilo 
za slovenske sestre edinstveno. Po maši 
so se odprla vrata klavzure in pred nami je 
stala sestra Jožefa, ki je od Slovenk naj- 
dalje v tem karmelu. In zopet je bila nova 
situacija, ko smo si sicer lahko podali 
roko, vendar ona ni smela čez prag ven, mi 
pa ne noter... Iz njihovih obrazov je sijalo 
zadovoljstvo. Kar težko seje bilo poslovi
ti od tega posvečenega kraja.

Karmel sam je kot majhen gradič sredi 
vasi Št. Mihael pri Volšperku, kjer je vsak 
dobrodošel. Čez dve leti bo ta samostan 
obhajal svojo 100-letnico. Četrtina sester 
ima slovenske korenine, saj je poleg že 
omenjenih tudi s. Mihaela iz okolice Bo
rovelj. V samostanu je tudi ena Čehinja. 
Prejšnji dan pa je polagala obljube dekle 
madžarskega rodu z doktorskim naslo
vom.

Za tiste, ki so bili v Lienzu

(Leta 1945 je slikar Friderik Jerina, 
ki je živel kot begunec v lienškem taborišču, 
naslikal po naročilu salezijanca Janka 
Mernika brezjansko Marijo za taboriščni 
oltar. Ta slika visi zdaj v Slomškovem 
domu v Ramos Mejiji. Opomba ur.)

Leta 1946 je Friderik Jerina naslikal 
fatimsko Marijo, ki so jo slovenski be
gunci nesli 14. julija 1946 v slovesnem 
sprevodu iz taborišča po polju proti majh
ni cerkvici v Ulrichsbichl, kjer je domo
vala 46 let (Glej oltarno fotografijo na 3. 
strani platnic.). Pred nekako desetimi leti 
pa so našli prvotno oltarno sliko, ki je med 
vojno izginila, in po prenovi cerkvice so 
na oltar namestili tudi originalno, prvotno 
podobo sv. Ulricha. Zdaj je bila Jerinova 
fatimska Marija prepeljana v Slovenijo in 
bo dobila nov prostor v cerkvi v Kisovcu, 
kjer je edina fatimski Mariji posvečena 
cerkev v Sloveniji. Slovesno ustoličenje 
bo enkrat meseca maja in so k slovesnosti 
vsi toplo vabljeni. Povabili bodo tudi 
vaščane iz Amlacha oziroma Tirolce. Če 
se kdo od starejših letnikov spomni tega 
dogodka, naj se, prosim, oglasi. Mogoče 
ima kdo še fotografije od takrat.

30-letnica smrti dr. Franca Cigana

Kdo od vas je pel v zboru pri dr. 
Ciganu v Spittalu v času od julija 1945 do 
konca 1946? Ali obstaja še kakšna foto- 
grafija? Tudi o njem se zbirajo spomini- 
Ker je na Koroškem ustanovil prvi zbor v 
Spittalu, tudi nas vabijo, da bi sodelovali- 
(Meseca marca je bil spominski koncert v 
Celovcu. Op. ur.)

Iz pisma Majde S tar maj1 
Jožetu Tomaževima
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25 LET MAŠNIŠTVA

Misijonar
Pedro Opeka med nami

Pogovor priredil Stane Snoj

Desetletnico združenja Akamasoa - 
Dobri prijatelji - smo praznovali leta 1999. 
Zaradi prijateljev, ki jih imamo po svetu, je 
bilo potrebno izdati knjigo o desetletnem 
delu, v kateri poročamo, kako smo upora
bili nabrani denar na področju šolstva, 
zdravja in higiene, kako smo ustvarjali 
delovna mesta, zidali nova stanovanja 
itd. Ko se turisti, časnikarji in vsi, ki priha
jajo k nam na obisk, informirajo, kaj smo 
s prejetimi sredstvi dosegli, govorijo o 
■■čudežu”. Ena od agencij Združenih na
rodov za razvoj nas je malo pred mojim 
odhodom z Madagaskarja postavila za 
zgled, kako je treba delati za integralni 
razvoj revnih pokrajin. Naše poročanje ni 
bilo važno toliko zaradi naštevanja, kaj 
vse smo že naredili, kot zaradi,.odkritja”, 
daje mogoče revščino počasi manjšati in 
i° naposled tudi odpraviti.

+ +
Dežele, ki so nam največ 

Pomagale, so: Francija, Spa
nja, zadnja štiri leta pa zlasti 
Monako. V Franciji nam orga- 
n'zira pomoč skupina laikov,
^ojih znancev in prijateljev, s 
katerimi sem študiral v Fran
ci- V času, ko sem prihajal v 
Argentino, se je na severu 
Francije sestavila še druga 
takšna skupina, ki bo zbirala 
Pomoč za nas. Tudi v Mo- 
naku je nekaj laikov, ki skrbijo 
Zato. Ti ljudje nam pomagajo 
'z človečanskih nagibov, ne 
Zat°, ker sem duhovnik. To, 
ba sem duhovnik, nam mor- 
da pomaga, da nam bolj zau- 
Psjo, ker vedo, da bo denar 
Prišel tja, kamor mora priti. To 
veliko zaupanje, katerega 
smo deležni, je za nas ve- 
'^anski kapital. Tega ni mo- 
9°če doseči z enim intervju- 
6m ali z enim dokumentar- 
lrn filmom, takšno zaupanje 
e|a čas. Potrebna so leta 

9°vorjenja, obiskovanja, 
ztfajanja in dela.

V Sloveniji nisem hotel po
rednega združenja, ki bi zbi-

f-tuhov

ral pomoč samo za naš misijon. Slovenija 
je majhna in Slovenci morajo pomagati 
vsem slovenskim misijonarjem. Vsi so 
potrebni pomoči. Zato v Sloveniji prosim 
pomoč za vse misijonarje. Prvo dolžnost 
do vsakega misijonarja pa imajo njegovi 
farani, od koder izhaja.

+ +
Kako je z našimi ,,podjetji”, če se 

razvijajo in dosegajo namen, za katerega 
smo jih ustanovili? Pri nas je problem 
ekonomska politika državnih voditeljev, 
ki nam vedno obljubljajo gospodarski na
predek, katerega pa nikdar ne vidimo. Za 
80 odstotkov revnih Malgašev skoraj ni 
nobene prihodnosti. Od teh je polovica 
popolnoma siromašnih, brez vsakega 
upanja. Za te se borimo mi. Za te ljudi ni 
dela, ni delovnih mest, ni tovarn. Če se pa

katera tovarna pojavi, je za deset, kvečje
mu sto, nikoli pa za tisoč delavcev. Poleg 
tega te tovarne plačujejo delavcem naj
bolj nizke plače na svetu, češ, za vašo 
življenjsko raven imate dovolj. Po takšni 
logiki mora revež ostati vedno revež. Če 
pa ljudje nimajo denarja, če se kupna 
moč vseh Malgašev ne veča, nimamo 
izgledov za prodajo naših izdelkov, ki so 
jih polne trgovine in skladišča. Toda dela
vci, ki to producirajo, imajo pravico do 
svojih plač, da lahko živijo. Zato jim mora
mo plače subvencionirati. Res pa je, da 
se v mesecih povečanega turizma dvig
ne tudi naša prodaja. Glede naših kam
nolomov pa moram reči, da delajo kveč
jemu s polovično izrabo svoje zmogljivos
ti. Zakaj? Ker država ne zida stanovanj. 
Državni funkcionarji že pet let obljubljajo, 
da bodo vsako leto zgradili 35.000 novih 
stanovanj, a jih v petih letih niso zgradili 
1000! Mi smo zgradili več stanovanj kot 
cela država in smo pri tem še morali 
plačevati davke! Prvi minister si pa upa 
zavajati javnost na gospodarski razstavi 
z izjavo, kot je tale: ,,Stanovanja, ki jih 
gradi misijonar Pedro Opeka, so v ključu 
naše socialne politike...” Poslušalci so 

mogli sklepati: z državno po
močjo je lahko zidati. Kar 
sploh ni res!

+ +
V vodičih dveh glavnih 

turističnih agencij v Franciji 
je oglas: Če greste na Ma
dagaskar in ste v glavnem 
mestu, pojdite k maši Pedra 
Opeke poslušat pridigo in 
petje tisočev otrok. Res 
imam pri vsaki maši turiste in 
pridigam v malgaščini in 
francoščini.

Če lahko govorim o uspe
hu tudi v verskem oziru? No
bene družine, ki smo jo spre
jeli med nas, nismo vprašali, 
če so krščeni, če so kristjani 
ali če molijo. Vprašali smo jih 
samo: Ali ste pripravljeni de
lati? Ali ste pripravljeni pošiljati 
otroke v šolo? Ste pripravljeni 
sprejeti našo disciplino? Če 
so na ta vprašanja odgovorili 
pritrdilno in če so bili na cesti, 
smo jih sprejeli. Te ljudi pa 
zmeraj vabimo k molitvi. Živ
ljenje pri nas je tako trdo, da 
potrebujemo božjo pomoč, da 
moremo vztrajati pri začetem 
delu. Reveži se povabilu radi | 
odzovejo in hodijo k tem ^
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mašam, znanim tudi v Evropi. Mnogi tu
risti doživijo pri teh mašah tak šok, da 
jokajo. Zanje je uganka, odkod imajo ti 
reveži takšno veselje, odkod takšno moč, 
takšno korajžo? Otroci teh revežev, za
vrženih od družbe, so še včeraj s svinjami 
iskali ostanke jedi po smetiščih, danes pa 
se zavedajo svojega dostojanstva, zato 
od veselja iz dna duše pojejo pri teh 
mašah. Pri njih sodelujejo vsi, s petjem, s 
ploskanjem, če je treba, pri darovanju 
nese vsak sam svoj dar k oltarju, vse ima 
svoje mesto, vse je lepo organizirano in 
maša sploh ni dolga.

V vseh naših glavnih naseljih imamo 
tudi molitvene skupine. Vodijo jih mladi, 
sestavljajo pa otroci, mladi in tudi neka
teri starejši ljudje. Kaj delajo te molitve
ne skupine? Ob šestih popoldne se 
zbere vsa vas na enem kraju - je lahko 
to kapela, razred, hiša - k večerni molit
vi, kjer zapojejo tri pesmi, dva psalma, 
berejo Sveto pismo in poslušajo razlago, 
molijo za vse potrebe očenaš in prej
mejo blagoslov. Vse skupaj traja od dvaj
set minut do pol ure. Če sem prisoten, 
dam jaz samo blagoslov, vse drugo 
opravijo verniki sami. Sami skrbijo za to, 
da se zbirajo vsak dan, če sem zraven ali 
pa ne.

+ +
Kaj smo naredili novega v teh zadnjih 

štirih letih? Odprli smo novo postojanko v 
Vangaindranu, kjer sem nastopil kot misi
jonar ob prihodu na ta otok, 800 km 
jugovzhodno od glavnega mesta. V času, 
ko sem bil zadnjikrat na dopustuje ciklon

porušil 90 odstotkov zgradb tega kraja. 
Takrat sem se ustavil na svoji poti domov 
na Madagaskar v Franciji in govoril po 
televiziji tri minute. Francoze sem prosil 
pomoč za prizadete kraje na Mada
gaskarju, in ne zaman. Sedem tisoč Fran
cozov mi je poslalo svoj ček. Na Mada
gaskarju sem nato zbral skupino prosto
voljcev, da so šli gradit, kar je ciklon 
porušil, posebno šole, ceste in kakšne 
mostove. V štirih letih smo v teh krajih 
zgradili 25 šol, največ z denarno podporo 
Francozov, ki so se odzvali na moj klic po 
TV.

Dve leti kasneje smo začeli graditi 
postojanko še v Fianarantsoa, 400 km 
južno od glavnega mesta, a na podeželju, 
ne v mestu. V enem mesecu je tu umrlo 
62 ljudi zaradi neke bolezni. Na kolenih 
so nas prosili, naj jih pridemo reševat. Tu 
smo v dveh letih zgradili velik dispanzer, 
porodnišnico in 10 šol. Ta projekt je za 
nas posebno zanimiv, ker delamo z last
nimi fondi, brez pomoči velikih ustanov, ki 
nam jemljejo mnogo dragocenega časa 
zaradi pretirane birokracije. Te ustanove 
zahtevajo, da polnimo formularje, ki nikoli 
niso prav izpolnjeni, da opisujemo svoje 
načrte, ki nikoli niso dosti natančno opis
ani... Ko je zmeraj nekaj narobe izpolnje
no in je treba vedno nekaj popraviti. Pri 
tem projektu se pa čutimo svobodne in 
lahko delamo direktno z ljudmi, neposre
dno, brez vsake ovire, ob sodelovanju 
občine, šole, kmetov in mladine. Ko zgra
dimo šolo, jo izročimo kmetom in državi, 
rekoč: ,,Odslej je vaša!” In gremo dru

Vas Mangarivotra. Spredaj so še zasilne hišice, v ozadju so pa že nove hiše. 
V vsaki živita po dve družini.

gam. V času enega leta, ko smo sodelo
vali med seboj, smo v teh ljudeh vzbudili 
novo upanje, da je tudi pri nas možno 
marsikaj spremeniti. V 40 letih po osa
mosvojitvi so prišli kmetje prvič do spoz
nanja, da znajo nekaj narediti s svojimi 
rokami, da so sposobni s svojim delom 
nekaj doseči in da je njihovo delo cenje
no. Ti projekti so pa možni le zaradi 
denarja, prejetega od osebnih prijateljev, 
ki mi zaupajo. S to pomočjo delamo prave 
čudeže.

V teh štirih letih od mojega zadnjega 
obiska smo torej postavili dve novi posto
janki našega združenja na različnih krajih 
Madagaskarja in v razdalji 1000 km med 
seboj. Dosegli smo, daje naša ustanova 
postala nacionalna, saj je razširjena po 
otoku in ni več krajevno pogojena.

+ +
Pri nas imamo vsako leto nekaj pri

merov kuge. V začetku leta 2000 smo pa 
imeli v naših naseljih tudi 240 primerov 
kolere. Zakaj? Ker živimo na smetišču in 
smo zato bolj izpostavljeni boleznim. Vse 
smeti in vsi odpadki, vse, kar je umazano, 
prihaja v naš kraj in ni čudno, da smo prvi 
okuženi mi. Imeli smo 11 smrtnih prime
rov. Potem smo poklicali na pomoč,,zdra
vnike brez meja", da so nas poučili, kako 
se je treba spoprijeti s to epidemijo. Pri
nesli so nam seruma in zdravil in potem 
nihče več ni umrl. V letu 2000 so šli čez 
Madagaskar tudi trije cikloni, a k sreči ne 
čez naša naselja. Kajti kraje, čez katere 
so šli, so popolnoma razdejali.

Kako ocenjujejo naše delo domači 
mediji? Pogostokrat pišejo o nas in s 
simpatijo. Če bi vam pokazal vse publika
cije, ki so že o nas pisale, bi si mislili: ,,Saj 
vi ste pa na konju, kaj še več hočete?” Naj 
pojasnim, da sami ne iščemo propagan
de, ker sem mnenja, čim bolj tiho delamo, 
bolje je. Ase ne da več. Zakaj? Naše vasi 
so na hribih, kako jih boste skrili? Vidijo se 
deset in tudi dvajset kilometrov daleč- 
Vsakdo se lahko vpraša: Kako pa je to 
zrastlo? Kdo pa to dela? Mi svojega dela 
ne moremo več skrivati. Vsak je svobo
den, da piše o nas, kar hoče. A včasih se 
človeku prileže, če ga malo pustijo v miru- 

Delo pri nas gre naprej. Naša moč je 
v našem delu. Ko hodim po svetu in 
govorim, me ljudje poslušajo, paše kako! 
Zakaj? Zato, ker čutijo, da ne sanjarim v 
teoriji, ne govorim o nečem, kar bi bilo 
dobro narediti, kar bi bilo treba narediti- 
Govorim o stvareh, ki smo jih že naredil 
Zato besede drugače padejo v srca ljudi- ^ 
Nedavno sem govoril v cerkvi Čudodelne
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svetinje v Parizu, kjer so bili ljudje z vsega 
sveta: Iz Amerike, iz Kanade, iz Antilj, iz 
Afrike, iz Evrope. Takoj se mi je približal 
radijski časnikar iz Ouebeca in me prosil 
za intervju. Bog hoče, da gremo naprej, 
da se razvijemo in da se dvigamo stopni
co za stopnico. Ne po pet stopnic naenkrat. 

+ +
Kako sem izrabil čas ,,srebrnoma- 

snega” oddiha v Argentini? Enkrat sem 
'mel ponovitev srebrne maše v Lujanu, 
kjer sem bil posvečen v duhovnika, dru
gič pa v Slovenski vasi v Lanusu, kjer sem 
študiral, vstopil v zavod in imel novo mašo. 
Obiskal sem Slovence v Mendozi, ki so 
me sprejeli kot srebrnomašnika, in imel 
srečanje z mladimi, ki imajo misijonsko 
skupino. Šel sem v Cordobo obiskat 
zakonski par, ki je delal nekaj let na 
našem otoku (Lenko Grošelj in moža 
Ricarda) in sta posvojila punčko iz Mada
gaskarja. Maševal sem v Slomškovem 
domu v Ramos Mejiji, v sanjuški stolnici 
2a rojake iz San Justa in bil toplo sprejet 
v Našem domu, obiskal sem sobotno 
slovensko šolo v San Martinu in rojake v 
San Miguelu. V Miramaru sem imel šti- 
r'krat , .slovensko" mašo za rojake. Tisti 
dan, ko ste tu pokopavali gospoda Šker
la, smo tam imeli mašo zanj.

V Buenos Airesu sem bil povabljen k 
televizijskemu programu ,,Claves para 
Un mundo mejor”, ki so ga potem še 
enkrat ponovili. Tudi buenosaireški dne- 
Vr|ik ,,La Nacion” mi je dal možnost za 
'ntervju. Po televiziji sem govoril tudi v 
Miramaru in v Mar del Plati na treh odda
li ter dvakrat po radiu. Govoril sem tudi 
b° Radio Literal in Radio Santa Fe. Ob 
Nastopih pred argentinsko publiko sem 
bil večkrat kritičen in povedal: ,,Boli me, 
ba Argentina ne sodeluje s tem projek- 

Zelo bi bil vesel, če bi imeli tudi 
^rgentinci svojo vas na Madagaskarju.” 

a mi je odgovoril neki novinar: ,,Argen- 
lr|a že pomaga s tem, da ste vi tam.” A 

SerT1 odvrnil: ,,To je premalo.” In res, 
d°benemu Argentincu ni prišlo na misel, 

a mi potrebujemo konkretno pomoč. Za 
°venske rojake pa moram reči, da so se 

akoj zavedli te potrebe. Menim, da bo 
Prav, če se tudi tu ustanovi združenje, ki 

0 kanaliziralo pomoč Slovencev in Ar
gentincev, ki nam želijo pomagati, in da 
edo, kam poslati denar. Vašo pomoč 
em namenil za kritje šolanja naših 8000 

dj^k- šolo imam za bazo vsega našega

... klaj še povem, da je prišel k maši v 
p jramartudi argentinski ,,premio Nobel" 

erez Esguivel. Ko sem ob koncu maše

^uhov

pozdravljal ljudi, se mi je predstavil in mi 
povedal, s čim se ukvarja: ,,Sem v nekem 
ekumenskem združenju Latinske Ame
rike, ki dela za otroke s ceste. V Rodrf- 
guezu imamo 200 otrok.” Ko sem ga 
vprašal, kdo jim pri tem pomaga, mi je 
odgovoril: “Iz Nemčije, iz Evrope." Zelo 
me je presenetil ta odgovor: Nekdo, ki 
ima takšen sloves in mednarodno priz
nanje, mora dobiti pomoč od zunaj? Pre
pričan sem, da je v Argentini dovolj de
narja za reševanje tukajšnje revščine z 
argentinskim denarjem. Podpirati tukaj
šnje reveže z evropsko pomočjo, se mi 
zdi odvratno! Ko mi je povedal Tito Gara- 
bal na ,,Claves para un mundo mejor”, da 
letna nabirka Mas por menos zbere samo 
dva milijona pesov, nisem mogel verjeti. 
Saj vsota znese borih 5 centavov na 
Argentinca! Kakšna sramota za to boga
to državo. Kaj so ljudje tukaj tako razoča
rani nad vsem, da ne zaupajo nobenemu 
več? Brez dvoma ima Argentina dovolj 
sredstev, da pomaga tudi Afriki, ki je 
danes najrevnejši kontinent, na katerega 
so vsi pozabili. V Afriki je zdaj največ 
mladine, največ verne mladine, ki moli, ki 
hodi k maši in ki ima še idealizem. Ne 
smemo jo pustiti same v njeni skrajni 
revščini! Otroci in mladina so sedanjost in 
prihodnost narodov in sveta!

Misijonar Opeka je ob koncu pogovo
ra naprosil pisca teh vrstic, naj se v njego
vem imenu iskreno zahvali slovenskim 
rojakom v Argentini za dragoceno denar
no pomoč, ki so jo ob tem obisku zbrali in 
darovali za njegov misijon.

MAŠA
ZA POKOJNIM PRELATOM 

JOŽETOM ŠKERBCEM 
V LJUBLJANI

Na 30. dan po smrti vicedelega- 
ta prelata Jožeta Škerbca je bila v Ljub
ljani v cerkvi Srca Jezusovega na Tabo
ru darovana zanj spominska maša. Da
roval jo je dr. Andrej Poznič ob 
somaševanju Janeza Riharja, voditelja 
Rafaelove družbe in župnika iz Novih 
Fužin, lazarista dr. Stanka Gerjola in 
Alojzija Grebenca, župnika iz Dola pri 
Ljubljani. Maši je prisostvoval tudi Miro 
Šlibar, bolniški župnik, kije leta 1999 z 
drugimi moravškimi duhovniki obiskal 
Argentino.

Maše so se udeležili mnogi Slovenci, 
ki so se zadnje čase preselili v Sloveni
jo, kot pisatelj Zorko Simčič ali gospa 
Anica Moder, kakor tudi nekateri člani 
učiteljskega tečaja in drugi turisti iz 
Argentine (med njimi Tine Debeljak, 
urednik Svobodne Slovenije, ki je v lis
tu poročal o tej maši), pa tudi prijatelji 
naše skupnosti, kakor dr. Andrej Bajuk 
s soprogo Katico, dr. Peter Vencelj in 
Veselka Šorli-Puc, dr. Janez Arnež, 
Janko Moder in drugi.

V pridigi je dr. Poznič omenjal oseb
ne spomine na pokojnika, po maši pa so 
se znanci po stari navadi zadržali še 
dolgo v pogovoru pred cerkvijo.

Vas Mangarivotra, novi del te največje vasi, kjer živi 450 družin. 
Mangarivotra pomeni Dober zrak, špansko Buen aire.

no življenje • APRIL 2001 79



„In zvesti bratje si bodite44
3. januarja 2001 sem vstala v zavesti 

obhajanja 29. obletnice smrti mojega bra
ta, duhovnika Frančka Prijatelja.

Ob taki obletnici, pa čeprav je minilo 
že toliko let, se v mislih pogovarjam z 
bratom. Priporočam mu še posebej svoje 
skrbi, težave in še vedno se mi iz neke 
otroške naivnosti zbudi želja, kako lepo bi 
bilo, če bi bil tuk^j živ ob meni? To je dan, 
ko sem bližje nebes, ali bolje, nebesa so 
pri meni!

Popoldne pozvoni telefon s sporoči
lom: g. Škerbec je umrl...

Ni me strah, nisem žalostna - samo 
ostanem zamišljena... Nebesa so se vam 
odprla, prav ta dan - g. Škerbec! In stopili 
ste v večnost pred božji oltar, „k Bogu, ki 
razveseljuje našo mladost!”

Slučaj, opomin, božje sporočilo? - ugi
bam.

Gapjena sem ob tem naključju - Bog 
sam je zopet posegel v čas, da združi 
človeško z božjim in zemeljsko z nebeškim 
(in to prav še v božičnem času).

Po dolgih letih sem stopila v cerkev 
Santa Teresita v Floridi, kjer je imel 
Franček novo mašo.

Taje za okolico Buenos Airesa ,,lepa 
cerkev”. Rimski oboki, bel marmor, ve
ličasten prezbiterij, čudovite vitraže, ki 
ponazarjajo slike iz življenja male Terezke. 
Imponira harmonija izrazitih barv, cerkev 
je svetla, bele lepe klopi in tla se svetijo.

Vse, čeprav je sed£y prazno, je tako 
praznično!

Oživi mi po 43 letih v spominu tisti 
svetel, lep, pomladanski 8. december iz 1. 
1957. Pred cerkvijo seje ustavil sprevod z 
novomašnikom. S sestro sva mu izročili 
križ in bele rože. Na koru pevski zbor 
Gallus vzvalovi ozračje z ganljivo Novo- 
mašnik, bod’ pozdravljen! Polna cerkev 
ljudi. Prezbiterij poln duhovnikov, včasih 
so temu rekli „nebeško lepo”.

Vse je pripravljeno za največje opravi
lo vseh časov - sveto mašo: oltar, kruh in 
vino v novem kelihu, mašnik, ki se je s 
svojo iskreno mladostno odločnostjo z 
veseljem napotil za Kristusom, prežet v 
ljubezni do Cerkve in do bratov, nosilec 
obljube „...da peklenska vrata j e ne bodo 
zmagala”.

Doživimo milost spremenjena. Novo- 
mašnikove roke prvič povzdignejo hosti

jo in nov kelih; vino, sad trte in dela 
človeških rok postane za nas odrešujoča 
Kristusova kri!

Eno leto je služboval kot kaplan v 
Floridi v Nuestra Senora de la Guardia. 
Veselo je bilo ob sredah zvečer, ko je hodil 
domov na obisk.

Nato seje napotil v Rim.
Njegov novomašni kelih j e ostal spra

vljen v lepi škatli v moji omari. Po oprav
ljenem doktoratu se je odločil za delo 
izseljenskega duhovnika v Nemčiji.

Ko je maševal na navadne nedelje med 
letom, je najraje po obhajilu intoniral 2. 
kitico pesmi Večerja zadnja, in tako pos
tavil v živo med občestvo Kristusovo za
poved... ,, glejte, ta je moja, da ljubite se 
med seboj, iz tega bodo vsi spoznali, da 
ste hodili za menoj. Kot jaz vas ljubim, 
se ljubite, in zvesti bratje si bodite!” 
Kratko in preprosto, a jasno izražen kris
tjanov življenjski program.

Svoj življenjski programje dopolnil 3. 
januarja 1972 v hipu, kosejenapastoralni 
vožnji smrtno ponesrečil.

Opravljena je bila njegova končna 
daritev.,,Njegov kelih zvrhan".

Ko sem urejala omaro, sem se ob po
gledu na kelih užalostila. Verjetno bi lahko 
napolnila s solzami vso prostornino te 
pozlačene posode. Težko bi padale varu 
mamine solze, solze vseh domačih in sol
ze vseh duhovnih sobratov, ki jim je bil 
Franček drag kakor Lazar Jezusu.

Posode so zato, da služijo svojemu 
namenu. Mama je ponudila naš kelih g. 
Škerbcu. Z veseljem gaje vzel in od takrat 
so drugi duhovniki povzdigovali na oltar
ju v cerkvi Marije Pomagaj v Buenos Aire
su Frančkov novomašni kelih. Kadar sem 
pri maši ugotovila, da je „naš kelih” na 
oltarju, sem si notranje razlagala: ,,Tudi ta 
duhovnik je moj brat”. Največkrat ga je 
povzdigoval g. Škerbec sam, ker je bil pač 
pri Mariji Pomagaj doma.

... brez dvoma..., kakor ste nam pri 
pridigah rekli, Bog skozi dogodke govori.

G. Škerbec, od tega vašega poslovil
nega dne naprej, ste še posebej moj in naš 
brat.

Bodite nam priprošnjik pri Bogu v 
družbi svetih!

Hvaležna
Terezka ŽNIDAR

NAMENI
APOSTOLATA MOLITVE 

ZA APRIL
Živeti blagre

Splošni: Da bi ljudje v posvečenih pokli
cih, zvesti svoji posebni poklica
nosti, oživljali duha evangeljskih 
blagrov v svetu.

Misijonski: Da bi praznovanje stoletni
ce Cerkve v Ruandi okrepilo ra
zumevanje med kristjani in 
pospešilo narodno spravo.

Slovenski: Da bi prispevali svoj delež k 
Jezusovemu blagru: blagor lač
nim in žejnim pravice.

Kratke novice

KIJEV - Ukrajinski pravoslavni ško
fje so na papeža naslovili pismo, naj 
odpove svoj obisk v Ukrajini junija 2001 
na povabilo predsednika Leonida Kuč
me. Vzrok: napetosti med ukrajinsko 
pravoslavno in katoliško Cerkvijo. Pis
mo je bilo napisano na pritisk moskovs
kega patriarhata. Vatikanski tiskovni 
urad je izjavil, da nadaljujejo s priprava
mi za obisk ne glede na kakršnekoli 
proteste pravoslavne hierarhije. (Ave 
Maria)

LJUBLJANA - Ljubljanski nadškof 
in metropolit Franc Rode je 4. novembra 
2000 posvetil jezuitsko romarsko cer
kev sv. Jožefa na Poljanah v Ljubljani- 
Na posvetitvi je bil navzoč tudi general 
jezuitov Peter Hans Kolvenbach iz Rima. 
Čez nekaj let naj bi p. Marko Rupnik, ki 
je zaslovel z mozaikom v papeževi za
sebni kapeli v Vatikanu, v cerkvi naredil 
mozaik na temo družine. Sv. Jožef je 
namreč varuh vse Cerkve, še posebej 
družin in slovenskih dežel in prav zato je 
bila cerkev sv. Jožefa na Poljanah leta 
1940 razglašena za narodno svetišče. 
(Ave Maria)

VLADIVOSTOK - Deset let po po
novni vzpostavitvi struktur katoliške Cer
kve v Ruski Federaciji, je župnija Naj
svetejše Matere Božje iz Vladivostoka 
zasnovala načrt za evangelizacijo, k' 
sega izven njenih meja, s pomočjo Inter
neta. ,,Zdaj začenjajo ruski katoličani 
evangelizirati ostali svet, ki ne veruje,” je 
z navdušenjem izjavil Viktor Anisimov, 
eden od laičnih katekistov te fare, čas
nikarski agenciji Zenit. (Cristo Hoy)
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Mons. Antonu Oreharju 
ob 15-letnici smrti

7. marca letos je poteklo 15 let, 
odkar je odšel v večnost prvi delegat 
slovenskih dušnih pastirjev v Argenti
ni, mons. Anton Orehar. Naša skup
nost še zmeraj uživa sadove njegovega 
dela, zato je primemo, da si tudi ob tej 
obletnici osvežimo spomin in hvalež
nost do skupnega dobrotnika.

+ +
Gospoda Oreharja sem prvikrat 

videl v Argentini, vRetiru, vročega 
•3- decembra 1948, ko je ameriška 
Indja General Sturgis pripeljala v 
buenosaireško pristanišče novo 
skupino slovenskih beguncev iz 
Spittala. Ko sem gledal z ladje ljudi 
na pomolu, ki so strmeli v nas, sta 
izstopala med njimi dva duhovnika 
v talarju, spelerinco in tedaj tipič
nim klobukom, kiju nisem poznal. 
Kmalu sem zvedel, da sta bila to 
9°spoda Janez Hladnik in Anton 
Orehar, ki sta nam z nasmeškom 
na ustih prijazno mahala v po
zdrav.

+ +
Bilo je prva leta, ko smo še hodi- 

ll k nedeljskim mašam na Belgra- 
no. Tam smo imeli dovolj slovens- 
tLh spovednikov, da smo jih lahko 
lzbirali. V španščini se takrat še 
nismo znali spovedovati. Nekoč je na- 
*?**&>, da sem šel k spovedi h gospodu 
Oreharju. Ker sva se prvič srečala v 
spovednici, sem imel precej treme. No, 
v življenju sem se spovedal bogve ko- 
lkokrat in z mnogimi duhovniki; za 

Večino lahko rečem, da sem bil z nji- 
nji zadovoljen, da so bili odlični. Ven- 
ar ta moja prva spoved pri gospo- 
u Oreharju mi je ostala še po petde

setih letih živo v spominu, tako mo- 
dn'k^Sje nare<m name on kot spove-

■+■ +

. Kilo je nekaj let kasneje, ko smo 
■ 'doli prvo stavbo Slovenske hiše in 
'j *' niašo še v zasilnem prostoru pod 

m V°m dnnnšnje Dvorane škofa Rož- 
nna. Nekega dne med tednom sem 
drl po opravkih po mestu in si po 

vandranja privoščil čokolado. 
še e<^n° sem šel domov, sem se ustavil 

v Slovenski hiši, kjer sem naletel na 
y0sPoda Oreharja, kije bil na tem, da

se napravi za sveto mašo. Vprašal me 
je, če nameravam ostati pri maši. Re
kel sem, da nisem računal z mašo in 
da sem malo prej še jedel čokolado. To 
sem omenil, ker sem računal, da do 
obhajila ne bo potekla dolžna ura evha
rističnega posta, ki je bil tedaj že v

veljavi. Zanimalo gaje: „Ko si pojedel 
čokolado, si pogledal na uro ? ” Odgovo
ril sem, da ne. Zanj je bilo to dovolj, da 
mi je odpravil vsak dvom:,,Potem greš 
lahko mimo k obhajilu. ” Ne vem več, 
ali je bil še kdo dmgpri tisti maši, ali 
sem bil samo jaz.

+ +
Zadnja leta njegovega življenja, ko 

je že močno opešal, smo ga neko nede
ljo povabili k nam na kosilo. Prej je bil 
pri nas morda že dvakrat, trikrat. Zato 
sem se zanesel, da pozna pot do nas. 
Bila je že ura za kosilo, njega pa od 
nikoder. Ko je čez nekaj časa le prišel, 
je bil videti utmjen. Povedal je, daje 
zašel, hodil in iskal, a da ni mogel 
najti hiše. V našem barriu se to pogos
to dogaja, kadar kdo zavije na diago
nalno cesto namesto tiste, ki prečka 
pravokotno. Še danes si očitam, da 
nisem bil bolj pozoren, da ga nisem s 
taksijem pripeljal domov na kosilo. 
Prav zasmilil se mi je.

+ +
Ko naša mama zaradi bolezni že 

ni mogla več hoditi v cerkev, so ji ob 
nedeljah, praznikih in za prve petke 
nosili sveto obhajilo navadno gospod 
Jože Škerbec, v njegovi odsotnosti dr. 
Alojzij Starc, enkrat pa tudi mons. 
Anton Orehar, ko je bil sam že precej 
oslabljen. Ko je pozvonil hišni zvonec, 
sem jaz stopil k vratom in mu jih 
odprl. Zagledal sem mons. Oreharja 
resnega in globoko potopljenega v mo
litev, ko je nesel Gospoda naši mami. 
Nikoli ne bo7ii pozabil tistega srečan

ja. Tudi arški župnik ne bi mogel 
biti bolj pobožno zbran! Prevzelo 
meje. Z vsem bitjem je razodeval, 
da nosi samega Boga!

+ +
Nekega dne smo zvedeli, da je 

našemu dušnemu pastirju Jožetu 
Škerbcu umrla mama v domovini. 
Ko sem ga še isti dan srečal, sem mu 
izrekel sožalje in ga, seveda, 
po vprašal to in ono o pokojni mami. 
Videlo se mu je, da je prizadet, ven
dar mi je mimo govoril o njej. Mor
da dve leti kasneje je umrl mons. 
Orehar. Sam sem slišal gospoda 
Škerbca, da gaje premagala ganje
nost, da semuje „zlomil” glas, ko je 
faranom sporočil žalostno novico o 
svojem predstojniku.

+ +
Zase sem prepričan, da mons. 

Orehar, kot toliko drugih naših 
umrlih, že uživa popolno srečo v 
nebesih. Kljub temu se spodobi in je 
lepo, da se ga vsaj ob „okroglih” 

obletnicah, kot je ta, če žene bolj pogos
to, spomnimo z molitvijo in sveto mašo. 
Saj v primeru, da pokojni te naše po
moči ne potrebuje več, se nič ne izgubi, 
nasprotno: zelo je bodo veseli tisti, ki 
še trpe v vicah!

Spomini Staneta Snoja
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PRIVATNA
RAZODETJA

Alojzij KUKOVIČA

P^WWW¥WWW

kev zavrnila 18 kot nepristnih, katerim 
je torej odrekla božji izvor, dve sta bili 
priznani kot pristni, a le od krajevnih 
škofov; ostalih sedem pa cerkvene oblas
ti še vedno preučujejo, ne da bi do sedaj 
prišle že do dokončne sodbe. Vsaj ko
likor mi je bilo to možno ugotoviti. Vemo 
pa, da je tudi po letu 1950 pa prav do 
danes bilo pri cerkvenih oblasteh prija
vljenih lepo število Marijinih prikazo
val^, kijih cerkev preučuje, od katerih 
pa še nobeni ni bil priznan nadnaravni 
izvor. Že samo to število domnevnih

I

"V ~T vseh časih so bila v Cerkvi privat- 
\/ na razodetja. Težko, če ne sploh 
V nemogoče, bi bilo ugotoviti njih 

število. Iz zadnjih stoletij so posebej 
znana naslednja: Jezusovo prikazovan
je francoski redovnici sv. Marjeti Alaco- 
que, kateri je Jezus razodel željo, naj bi 
se v svetu uvedla posebna pobožnost na 
čast pjegovemu Srcu; Marijino prikazo
vanje drugi francoski redovnici, sv. Ka
tarini Laboure, katero je Marija prosila, 
nqj začne širiti v svetu pobožnost čudo
delne svetipje; Marijino prikazovanje 
preprosti francoski deklici sv. Bernard
ki Soubirous v Lurdu, v Franciji; Mariji
no prikazovanje trem pastirčkom 
v Fatimi na Portugalskem. V teh 
zadnjih dveh prikazovanjih je 
Marija po vidcih svet prosila, naj 
se spreobrne in dela pokoro. 
Navedena prikazovanja je Cer
kev priznala za pristna in zato jih 
ni samo dovolila širiti, ampak je 
tudi priporočala in še priporoča, 
kar sta Jezus in Marija prosila 
svet. Pomislimo le na bogate du
hovne sadove pobožnosti k Srcu 
Jezusovemu in Srcu Marijinemu.
K tem že priznanim zasebnim ali 
privatnim razodetjem lahko 
prištevamo zdaj že tudi razodet
je Jezusa Kristusa poljski redo
vnici sv. Faustini Kovvalski, kate
ri je Kristus naročil širjenje po
božnosti k Božjemu usmiljenju v 
novih oblikah.

Marijinih prikazovanj v svetu kaže, daje 
Cerkev pred težko in delikatno nalogo, 
da taprikazovanjapreučuje in vernikom 
odgovori na pjihovo vprašanje, kakšno 
vrednost imajo ta prikazovanja. To spa
da k njeni pastoralni odgovornosti. Ver
niki to od Cerkve tudi po pravici pričaku
jejo.

Nas tu najprej zanima načelno 
vprašanje, kaj sploh Cerkev misli o pri
vatnih razodetjih. Ima te nadnaravne in 
čudežne pojave sploh za možne? Jih 
morda ne odklanja že vnparej? Bolj 
splošno: kakšen je nauk Cerkev o pri

vatnih razodetjih in prikazovan
jih?

BOŽJE RAZODETJE

Kaj je sploh Božje razodet
je? Pod to besedo razumemo 
tisto dejanje, s katerim Bog ra
zodene ljudem kakšen nauk, jih 
o čem pouči ali pa jim kaj na
roči. To razodetje lahko da člo
veku osebno sam, kot je to sto
ril, ko je na primer govoril z 
Mojzesom v gorečem grmu. 
Lahko pa za to uporabi kakega 
posrednika, svojega namest
nika in glasnika, kakršni so bili 
v Stari zavezi preroki in očaki- 
Največje in dokončno razodet
je pa je Bog človeku dal po svo
jem lastnem Sinu Jezusu Kris
tusu.

vna Marijina prikazovanja. Iz cerkvene 
kronike nam je namreč znano, da se v 
zadpjih desetletjih govori in piše še o 
mnogih drugih, zlasti Marijinih prikazo
vanjih na svetu, ki Cerkev sicer zanj a ve, 
pa se o njih pristnosti ali nepristnosti še 
ni izrekla, za nekatera od njih se pa niti 
ni začela uradno zanimati. Naj navedem 
v osvetlitev tega dejstvo, ki zanj vemo iz 
zanesljivih virov, daje bilo samo v letih 
od 1931 do 1950 prijavljenih pri cerkve
nih oblasteh nič mar\j kot 28 Marijinih 
prikazovanj, ki naj bi se dogodila veči
noma v Evropi, druga v Severni in Južni 
Ameriki, tretja pa v Aziji. Od teh je Cer-

Poleg gornjih, od Cerkve že 
priznanih kot pristnih razodetij 
in prikazovapj, je še mnogo dru
gih privatnih razodetij, o katerih 
pristnosti se Cerkev še ni izrekla. 
Med ta spadajo med drugimi zlas
ti domnevna Marijina prikazovan- 
ja v Medjugorju, v San Nicolasu 
v Argentini in zadnje čase tudi na 
Kureščku v Sloveniji. To so tri 
najbolj znana sodobna domne

Katoliška teologija razliku
je dve vrsti Božjega razodetja. V 
prvem, ki ga imenujemo javno 
razodetje, je Bog govoril vsemu 
človeštvu, bodisi osebno sam 
ali papo svojih glasnikih. Ker je 
bilo to Božje razodetje namen
jeno vsem ljudem, so ga zato 
tudi vsi ljudje dolžni sprejeti- 
Drugo Božje razodetje pa ime-
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npjemo privatno (zasebno) razodetje. S 
tem razodetjem se pa Bog ali kako dru
go nebeško bitje ne obrača na vse 
človeštvo, temveč le na tega ali onega 
človeka, ali pa na to ali ono skupino 
ljudi. Zato so tudi le tisti, katerim se je 
Bog razodel, dolžni njegovo razodetje 
sprejeti, pod pogojem seveda, da so se 
mogli prepričati, da gre za Božje razode
tje.

JAVNO RAZODETJE

Ker je moj namen povedati nekaj le 
0 privatnih razodetjih, ne pa govoriti o 
javnem razodetju, naj povem o tem za
dnjem le najnujnejše, da nam bo jasna 
razlika od privatnih. Javno Božje razo
detje je - da ponovim že povedano - tisto 
razodetje, ki ga je Bog namenil vsemu 
človeštvu. To razodetje je Bog zaključil 
s svojim Sinom Jezusom Kristusom. V 
Kristusu je človeštvu povedal vse, kar 
mu je hotel povedati. Razodel mu je, 
2akaj gaje ustvaril, kako se mu je človek 
'-•pri, kako gaje sklenil odrešiti po svo- 
jem lastnem Sinu, kako je po
tem Kristus ustanovil Cerkev, ki 
naj bi vsem ljudem oznanjala 
veselo oznanilo odrešenja in mu 
midila vsa odrešilna sredstva, ki 
jih je Kristus izročil njenemu 
varstvu. Vse to javno Boiy e razo
detje je ohranjeno v Sv. pismu 
stare in nove zaveze ter v ust- 
nem apostolskem izročilu.

Dvojne resnice nam je Bog s 
*em razodetjem povedal. Najprej 
mnogo religioznih in moralnih 
resnic, ki bi jih načelno tudi sam 
človeški um mogel spoznati, ko 
ne bi bil tako resno oslabljen po 
•zvimem grehu in po osebnih 
Srehih. Načelno, pravimo, bi jih 
človek tudi z oslabljenim razu
mom še mogel spoznati, a le z 
Veliko težavo, z negotovostjo in 
* veliko nevarnostjo, da bi se 
udi v važnih rečeh motil. In le z 

Velikim naporom, ki dejansko 
•re bi večina ljudi zmogla. Zato je 

°§ tudi te resnice človeštvu 
raz°del, da bi se nihče ne mogel 
|Zgovarjati, da zanje ni vedel in 
ža zato tudi ni mogel po njih 

veti. Gre namreč za resnice,
aterih poznanje je nujno potre- 

orir

in moralne resnice niso bile glavni na
men Bosega razodetja in zato tudi niso 
njegova glavna vsebina. Glavni predmet 
tega razodetja so predvsem tiste resni
ce, do katerih bi sam človeški um na 
noben način ne mogel priti, ker spadajo 
v nadnaravni, skrivnostni in človeku za
prti svet, čigar spoznanje neskončno 
presega naravno moč njegovega razu
ma. Gre za resnice, ki govorijo o tem, 
kdo je ta skrivnostni Bog, kako je že od 
vsega početka človeka dvignil v nadna
ravni, božji red, ko gaje naredil za svo
jega otroka in ga namenil za večno srečo 
pri sebi, ko ga bo gledal iz obličja v 
obličje in bo v tem gledanju našel svojo 
dokončno srečo. Gre za resnico člove
kovega odrešenja od greha in večne 
smrti, o katerem bi človek ničesar ne 
vedel, če mu Bog ne bi razodel, da ga 
tudi po grehu ni zapustil, temveč mu je 
izkazal svojo ljubezen s tem, daje poslal 
na svet svojega Sina, ki naj bi ga odrešil 
s svojo lastno smrtjo in mu tako odprl 
vrata nebes. Človek tudi ne bi ničesar 
vedel o tem, daje Kristus ustanovil Cer

0 za človeka vredno življenje. 

Vendar omenjene religiozne

^uhov

kev, kateri je zaupal svoj nauk in vse 
svoje odrešilne milosti, ki naj jih ljudem 
deli do konca sveta. Ker je Bog vse ljudi 
namenil za večno življenje, se tudi razo
detje obrača na ljudi vseh časov in kra
jev. Vsi so ga dolžni sprejeti. Kdor bi ga 
zavestno in svobodno ne sprejel, se ne 
more zveličati.

PRIVATNA RAZODETJA

Če je torej Bog človeštvu že vse po
vedal, kar mora vedeti za dosego svoje
ga končnega cilja, nastane takoj 
vprašanje, kakšen smisel imajo in zakaj 
so potem potrebna še privatna (zaseb
na) razodetja? Navadno se privatno ra
zodetje izvrši tako, da se Bog ali kako 
drugo nebeško bitje ljudem tudi prikaže, 
zato se redno govori hkrati o prikazo
vanjih in razodetjih. Zakaj torej privatna 
razodetja, če je Bog človeštvu že vse 
povedal, kar mora človek vedeti za do
sego svojega cilja? Gotovo ne zato, da bi 
to svoje javno razodetje dopolnjeval. 
Ne, nobene nove resnice Bog ljudem ne 

pove v privatnih razodetjih. Kaj 
pa potem? V ryih hočejo nebesa 
človeka le spomniti na že razo
dete resnice, ki jih je začel neko
liko pozabljati in ga hkrati opom
niti, naj začne znova po njih ži
veti. To dela Bog predvsem v 
časih in okoliščinah, ko svet 
začenja preveč pozabljati na 
Boga in na smisel ter namen svo
jega življenja. Včasih pa razode
ne ljudem tudi kako novo po
božnost, s katero hoče spomniti 
na kako pozabljeno zveličavno 
resnico in ljudem nuditi še do
datno zveličavno sredstvo zarye- 
govo duhovno prebujenje.

CERKEV IN PRIVATNA 
RAZODETJA

Kakšen je nauk in kakšno je 
zadržanje Cerkve do privatnih 
razodetij? Najprej je jasno, da 
ne taji njihove možnosti. Ve, da 
se Bog s tem, ko je razglasil za 
vse človeštvo obvezno javno ra
zodetje, ni odpovedal možnosti, 
da ne bi s privatnimi razodetji 
znova posegel v zgodovino po
sameznega človeka ali pa celot
ne človeške družbe. To sledi že 
iz tega, da domnevna privatna 
razodetja, kadar nosijo na sebi
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znak verjetnosti, Cerkev resno preuču
je. In kadar po skrbnem raziskavanju 
pride do prepričanja, da je Bog res dal 
komu kakšno privatno razodetje, to tudi 
jasno pove. Včasih to stori že s tem, da 
proglasi za svetnike ali blažene tiste 
osebe, katerim so nebesa naklonila 
takšna razodetja. Naj navedem za pri
mer samo tri: sv. Marjeto Alacoque, sv. 
Bernardko Soubirous in sv. Faustino 
Kovvalsko. Drugič spet odobri Cerkev 
kakšno privatno razodetje s tem, da uve
de v liturgijo praznik, ki spominja na 
takšno razodetje. Ali ni praznik lurške 
Matere božje 11. februarja tiha, pa is
točasno jasna potrditev pristnosti Mari
jinih prikazovanj sv. Bernardki; ali pa 
praznik Božjega usmiljenja na drugo ve
likonočno nedeljo cerkveno potrdilo ra
zodetja Kristusa sv. Faustini Kowalski? 
Največkrat pa Cerkev to stori z uradno 
izjavo, da gre pri določenem izrednem 
pojavu za pravo Božje razodetje oz. pri
kazanje.

SMO DOLŽNI SPREJETI PRIVAT
NA RAZODETJA?

Smatra pa Cerkev privatna razodet
ja seveda zmeraj za nekaj izrednega. 
Zato kaže naproti te vrste pojavom, sko- 
ro bi lahko rekli, neko načelno nezau
panje, ki se kaže med drugim tudi v tem, 
da se v začetku komaj zmeni zanje in da 
jih šele tedaj, ko ji različne okoliščine 
začno govoriti, da morda le gre za kako 
novo privatno razodetje, začne raziska- 
vati. Seveda Cerkev nikdar ne pripisuje 
privatnim razodetjem iste vrednosti in 
obveznosti kot javnemu Božjemu razo
detju. Uči, da je privatno razodetje v 
vesti dolžan sprejeti le tisti, ki ga je 
prejel, potem ko se je prepričal, da res 
prihaja od zgoraj, medtem ko je javno 
razodetje za vse ljudi težko obvezno in 
njega nesprejetje usodno. Za druge ljudi 
pa privatna razodetja niso v vesti obvez
na, razen v kolikor bi se tudi oni mogli 
trdno prepričati, da so osebe, ki so bile 
deležne takšnega razodetja, vredne, da 
se jim verjame. Kdaj in pod katerimi 
pogoji je to možno, ni lahko reči. Odvis
no je od mnogih dejavnikov. A to vero
vanje bo še vedno stvar le človeške, ne 
boiqe vere, ker bi se pač opiralo le na 
človeško pričevanje.

Tudi Cerkev ne more iti dalje od 
tega, ko raziskpje privatna razodetja. 
Ko potrdi kakšno takšno razodetje, izpo
ve le to, da ne v vsebini in ne v okoliščinah

razodetja ni našla ničesar, kar bi bilo v 
nasprotju z zdravo pametjo in krščansko 
vero. Ali pa kvečjemu še, da so deležen- 
ci zasebnegarazodeljapo njenem mnen
ju poštene in duševno zdrave osebe in 
da se jim torej sme verj eti. Nikdar pa se 
Cerkev pri presojanju privatnih razode
tij ne sklicpje na svojo nezmotljivost. 
Zaveda se, da ji ta pristoji le v zadevah 
javnega Božjega razodetja. Cerkev tudi 
nikoli ne grozi s kaznimi tistim, ki bi ne 
sprejeli privatnih razodetij, kar pa seve
da nikakor ne pomeni, da ljudje, zlasti 
katoličani, nimamo nikdar dolžnosti, da 
verujemo in sprejmemo tudi privatna 
razodetja. Konkretno je resda navadno 
zelo težko reči, kdaj in v koliki meri se 
človek pregreši, če tega ne stori. Naj
manj kar še mora reči je, da ljudje, ki od 
Cerkve priznanih privatnih razodetij ne 
sprejmejo, ravnajo nespametno, nemo- 
dro in predrzno. Cerkev je namreč tudi 
v teh primerih še naša Učiteljica in Mati, 
katere odločitve bo vernik ponižno spre
jel.

Kdor določenemu privatnemu razo
detju ne verjame, čeprav bi se na podla
gi zdrave pameti lahko prepričal, da je 
zelo verjetno, če ne naravnost gotovo, 
da je božjega izvora, bi končno grešil 
tudi proti bližpjemu, ker bi neutemelje
no odrekal vero v njegovo pričevanje. 
Težko pa rečemo, da bi se pregrešil 
naravnost proti Bogu, razen če seje tudi 
sam osebno prepričal o nadnaravnem 
značaju razodetja. Drugačen pa je seve
da položaj tiste osebe same, ki je bila 
deležna takšnega razodetja. Če seje res 
prepričala, da je razodetje od Boga, je 
pod težkim grehom dolžna vanj verovati 
in se po i\jem ravnati. Ali pa je priti do 
takšnega prepričanja možno, pa ni lahko 
vprašanje. Lahko pa postane, če Bog 
privatno razodetje potrdi s čudežem in 
je hkrati jasno, da seje čudež zgodil prav 
v potrdilo božjega izvora razodetja. V 
tem primeru pa je položaj tako deležen- 
ca razodetja kot tudi drugih ljudi docela 
različen. Čudež je namreč nedvomno 
znamenje, daje bil pri razodetju priso
ten Bog.

To je bilo le nekaj preprostih misli o 
privatnih razodetjih, tem izrednem, pa 
vendar dosti pogostem pojavu v življen
ju Cerkve, zlasti v tem našem sodobnem 
času. Še zdaleč ni bilo vse povedano. 
Nasprotno, je še mnogo vprašanj o pri
vatnih razodetjih, ki se tukaj niti načela 
niso.

ZGODILO SE JE
Pred 70 leti

31. marca 1931: Ljudsko štetje na ozemlju 
Dravske banovine: 1.144.298 prebivalcev.

Pred 60 leti
6. aprila 1941: Zasedba in razkosanje Slo
venije.

27. aprila 1941: Ustanovljena ,,Protiimpe- 
rialistična fronta”, fronta proti ‘imperialis
tom’ Franciji, Veliki Britaniji in Združenim 
državam Amerike; zasedba Zavoda sv. Sta
nislava. Nacizem izvaja načrt za asimilacijo 
slovenskega naroda, odstranjuje duhovnike 
in druge izobražence. Iz Štajerske so preg
nali 284 škofijskih duhovnikov in 81 redo
vnih duhovnikov, iz Gorenjske in Zasavja 
205 duhovnikov. Italijani ob priključitvi na 
začetku puste Cerkev, upravo in šolstvo v 
obstoječih okvirih.

Kratke novice

MORON - V moronski stolnici so se 
18. februarja spomnili s slovesno sveto 
mašo mons. Miguela Raspantija SDB, 
prvega moronskega škofa, ob desetlet
nici njegove smrti. Somaševanje števil
nih duhovnikov je vodil škof mons. Justo 
Oscar Laguna. Salezijance sta zasto
pala inšpektor province Jože Repovž in 
Pascual Somma, ki je bil osebni tajnik 
pokojnega škofa. Mons. Raspanti je bil 
rojen 31. maja 1904 v Cordobi. Študiral 
je v salezijanskih zavodih in sam postal 
salezijanec in duhovnik. V teku svojega 
življenja je prevzemal vrsto odgovornih 
služb, leta 1957 pa postal škof in kot tak 
imel stik tudi s Slovenci. V 23 letih ško- 
fovanja je ustanovil 90 župnij, 164 ka
pel, 51 župnijskih šol, avtoriziral 41 
redovniških hiš, ustvaril škofijsko 
semenišče, ustanovil katehistični semi
nar, zavetišče za ostarele in vrsto usta
nov, ki so v službi najbolj revnih. Bil je 
svetniška duša.

LJUBLJANA - V samostan v Nazan 
jah v Savinjski dolini so letos vstopile th 
nove kandidatke, samostan pa je odprl 
svojo podružnico v bližini Ljubljane. (MI&' 
dika)
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O SPRAVI
Vladimir KOS SJ — Tokio

1. Slovar slov. knjižnega jezika takole 
razloži pojem ,,spraviti, spraviti se”: „s 
svojim delovanjem, vplivom doseči, da 
kdo nima, ne kaže več odklonilnega od
nosa do koga”. Tak odklonilni odnos ima 
določeno število Slovencev (še zmeraj) 
do vseh, ki so bili proti Narodnoosvobo
dilnemu boju (NOB), kot ga je umevala 
KPS. Večina nas, ki smo bili — in smo še 
~~ proti NOB, kot ga je izvajala KPS, to 
delamo iz zvestobe do Kristusovih načel. 
V njihovi luči je delovanje KPS, posebno 
2 ozirom na NOB, zločin nad slovenskim 
narodom. Da je posebno stalinistična 
°blika komunizma zlo, priznava večina 
Kulturno naprednih držav. KPS se je tru
dila uresničiti posebno stalinistično obliko 
Komunizma med Slovenci. V luči Kristu
sovih načel je zlo komunizma odpad od 
®°ga. Kolikor se kdo temu zlu preda, se 
brez božje pomoči (mi ji pravimo milost) 
ne more obrniti proč od tega zla. Z drugi- 
di besedami: ne more se obrniti k Bogu, 
da bi priznal svojo zmoto in se oklenil 
reda, kakršnega Bog želi uresničenega 
ded ljudmi.

Katekizem katoliške Cerkve uči, da 
°d Kristusovega vstajenja naprej Sveti 
^uh ne le razkriva grehe, ampak tudi 
'°laži, ker daje človekovemu srcu milost 
Kesanja in spreobrnenja (odi. št. 1433). In 
Se: “Priprošnja kristjanov ne pozna meja. 
Je z3 vse ljudi, za kralje in za vse oblast- 
d'Ke(1 Tim 2,1; podobno Rimi 2,14;10,1), 
Za Preganjalce, za odrešenje tistih, ki 
Sklanjajo evangelij.”{odi. št. 2636).

Prvi resni korak k spravi je molitev za 
spreobrnitev mišljenja pri tistih Sloven- 
c'b, ki jim je NOB, kot ga je izvajala KPS, 
aKorekoč nekaj svetega, nespremenlji
va, nedotakljivega.

2- Papež Janez Pavel II. v okrožnici 
,”~'ves in misericordia” (,,Poln usmiljen- 
,a ' Kliče v spomin, posebno pozabljivim 
atoličanom: “Jasno je, da tako veliko- 
,Usr>a zahteva po odpuščanju (papež je 

1 navedel Mat 18,22) ne razveljavlja od 
°sobnih interesov neodvisnih zahtev pra-

^uhov

vičnosti. Odpuščanje je takorekoč cilj pra
vičnosti, če jo prav razumemo. Ni ga 
mesta v evangeljskem oznanilu, ki bi 
odpuščanje, ali usmiljenje kot njegov vir, 
istovetilo s popuščanjem zlu, s popu
ščanjem dejanjem, ki vzbujajo javno 
pohujšanje, s popuščanjem poškodbi ali 
sramotenju. V vsakem primeru so pogoji 
za odpuščanje: zadoščenje za zlo in ja
vno pohujšanje, odškodnina za poškodbo, 
zadoščenje za sramotenje.« (Odi. 157).

3. V isti okrožnici ,,Poln usmiljenja” še 
enkrat razčlenjuje priliko o izgubljenem 
sinu: “Tako torej to, kar je osnovni ustroj 
pravičnosti, zmeraj sovpliva pri usmiljen
ju ... Pri razčlenitvi prilike o izgubljenem 
sinu smo že opozorili na dejstvo, da je 
obema, tistemu, ki odpušča, in tistemu, ki 
mu je odpuščeno, bistveno skupno 
stičišče: dostojanstvo ali bistvena vred
nost človeške osebe. ” (Odi 158).

Sodnik, ki razsoja po takšnih krščan
skih načelih, ohranja spoštovanje do sle
hernega človeka kot osebe in torej jemlje 
v poštev vse okoliščine, ki lahko razbre
menjujejo človeka kot osebo, se pravi, 
bitje z razumom in svobodno voljo. Od 
zavestno krščanskega sodnika človek

lahko pričakuje usmiljenje, od komunis
tično mislečega sodnika pa ne.

4. Odgovornost za spravo nosijo de
diči NOB (kot ga je izvajala KPS) ne njeni 
nasprotniki. Aleksander Bajt v svoji knjigi 
Bermanov dosje, ugotavlja: “S priho
dom Tita v vodstvo partije ni bilo več 
resnejših nasprotovanj njeni preobrazbi v 
boljševiško, katere temeljna metoda je 
postal nasilni prevzem oblasti. Odločitev 
komunistov za revolucionarni prevzem 
oblasti omogoča nekaj pomembnih skle
pov: 1. S to odločitvijo so se komunisti 
postavili nad narod... Odločili so se enos
transko mu vsiliti svojo voljo, odločati 
namesto njega... S tem so zanikali njego
vo suverenost. Slovenski narod so iz sub
jekta odločanja ponižali na objekt, ki mora 
služiti njihovim partijskim interesom ... 
Dejstvo, da so ... prek vrhovnega plenu
ma OF ustanovili Slovenski narodnoos
vobodilni odbor, ki po ustavni listini z dne 
16. 9. 1941 ‘za časa osvobodilne vojne 
edini predstavlja, zastopa, organizira in 
vodi slovenski narod na vsem njegovem 
ozemlju’, pa dokazuje, da s prevzemom 
oblasti niso hoteli čakati do konca vojne, 
ampak so kar takoj ustvarili legalnim oblas
tem vzporedno oblast... Ni res, da bi stal 
za odločitvijo ves narod... Da bi se lahko 
oprli na ‘ves narod', bi se morali komunisti 
podvreči demokratičnim oblikam odločan
ja ... 2. Nasilne podreditve slovenskega 
naroda komunistični partiji, njegovegazre- 
duciranja na objekt partijske samovolje... 
za nasilno uvedbo boljševizma z revolu
cijo ...in končno uresničenja te odločitve 
ne moremo označiti drugače kot zločin 
nad slovenskim narodom... tudi v smislu 
pozitivnega državnega prava ... V svoji 
prvi številki, izdani julija 1938, ...je (glasi
lo KPS) slovenski poročevalec zapisal: 
‘Kdor daje svoje lastne ali strankarskopo- 
litične interese nad interese narodne ce
lote, ta smrtno greši nad narodno 
bodočnostjo.'...Komunisti so sprožili re
volucijo v času sovražne zasedbe name
noma, ... ker so se zavedali, da ustvarja 
vojna posebno ugodne razmere za us
peh revolucije ... Tako so komunisti... s 
prevaro pridobili pod krinko osvobodilne
ga boja za revolucijo velike dele slovens
kega prebivalstva. To je gotovo nekaj 
najpodlejšega ..., kar lahko kdo zagreši 
nad svojim narodom. ”

KPS je s svojo revolucijo uvedla novo 
pravno logiko. Kot ugotavlja pravkar a 
omenjeni Dosje: “Vse, kar stori nasprot- *
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Iz knjige
..Nii prepihu časa”

Založba Družina je zbrala v knjigi, ,!Va prepihu časa" članke, ki jih je 
skozi leta objavljal v istem tedniku ugledni pisatelj Alojz Rebula. Ob 
miselni zmedi, kiji ni videti konca tudi med vernimi rojaki v domovini, 
se nam zdi primeren ponatis glavnih odstavkov iz razmišljanja o bistvu 
Osvobodilne fronte, ki gaje avtor napisal pred leti „ob nekem poročilu v 
Družini”. V omenjenem poročilu so namreč predstavili organizacijo OF 
v vse prej kot v resnični luči. Tako je zapisal:

,,Kako je torej s spravo na Slovens
kem? Mar panter že leži s kozličkom in 
lev žeje slamo kakor govedo, kakor se 
glasi vizija velikega preroka-poeta Izai
je? Ne, kaj takega se ne dogaja ne na 
Slovenskem ne nikjer, kakor to do tra
gičnosti dokazuje zadpje dogajanje na 
planetu, od Zaliva do Baltika.

Panter bo ležal ob panterju, lev bo 
žrl meso, dokler ne napoči tisti es- 
hatološki dan, ko se bodo nehala 
preroštva, ko bodo umolknili jeziki, ko 
bo vednost prešla in bo ostala le še 
edinole ljubezen, kot je zapisal Pavel (1 
Kor 13, 8).

Vse dotlej bomo ostajali v tej „solzni 
dolini”, kakor se glasi prastara perfekt

na definicija iz Pozdravljena, kraljica, 
v boju za smisel človeka in življenja, v 
boju za resnico, za vsakršno resnico. 
Tudi za resnico o političnem gibanju, ki 
mu je bilo izvirno ime protiimperialis- 
tična fronta, kopjuktumo prirejeno ime 
pa Osvobodilna fronta.

Danes, pol stoletja po pjenem nas
tanku, seje kalnost zgodovine že toliko 
očistila, da smemo mirno zapisati nekaj 
zaključkov, ki jim dejstva, imena, števi
lke dajejo značaj neovrgljivosti:

1. daje Osvobodilno fronto navdi
hovala, strukturno zgradila, ideološko 
in vodstveno monopolizirala - in to prav 
tako pred Dolomitsko izjavo kakor po 
njej - stalinistična Komunistična partija

nik, je zločin, četudi s tem izkorišča civilne 
in politične pravice, ki mu gredo po drža
vljanskem pravu (npr. pripadanje nerevo- 
lucionarni politični skupini, izpovedovan
je ustreznega političnega prepričanja, 
združevanje v revolucionarne, kaj šele v 
protirevolucionarne namene); vse, kar je 
storjeno v funkciji revolucije, pa je zasluž
no dejanje. Samovoljno pobijanje, klanje, 
mučenje na najokrutnejše načine, in to ne 
le storilca protirevolucionarnega dejanja, 
ampak tudi njegovih sorodnikov, ne gle
de na spol in starost ter oseb, ki so vedele 
za takšno dejanje, postanejo vsakdanjik 
revolucionarja."

5. Če pride kdaj do novih pogovorov o 
spravi med tistimi, ki dejansko zagovarja
jo NOB, kot ga je izvajala KPS, in tistimi, 
ki so bili in so še proti, se morajo slednji 
zavedati, da razpolagajo z vsemi pravni
mi aduti. “Kerzaradi uničenega sodnega 
in izvršnega sistema ni bilo nikogar, ki bi 
izvajal sankcije, predvidene v veljavnem

pravnem redu, so se v praksi zreducirale 
na nasilne protiukrepe nasprotnikov re
volucije. Če drži, ... da je mogoče na 
doseženi stopnji razvoja odločati o pre
vladi ene družbene ureditve izključno le z 
mehanizmom parlamentarne demokra
cije, so komunisti s svojim izvirnim gre
hom posvetili za legitimna vsa dejanja 
nasprotnikov revolucije, ki so jih šteli za 
primerna za preprečitev zločinskih dejanj 
komunistov... Kdor takšna dejanja zakri
vi sam, jih ne more očitati nasprotniku... 
S tem je postalo legitimno, to je, moralno 
upravičeno vse nasiljeprotlboljševiškega 
boja ...Če nasprotniki komunizma niso 
hoteli kot žrtvena jagnjeta križem rok čaka
ti na uvedbo boljševiškega sistema, na 
propad svojih življenjskih idealov in sto
letnega narodnega izročila, na svojo last
no družbeno in celo fizično uničenje, so 
se morali upirati na način, za katerega so 
mislili, da jim v danih okoliščinah obeta 
uspeh... Kar so izbrali, so jim vsilili komu
nisti. ”

Slovenije s trojko (sintagma Milana 
Apiha) Kardelj-Kidrič-Maček;

2. daje bil primarni cilj Komunistič
ne partije ne boj proti okupatorju, am
pak prevzem monopolne oblasti in 
vzpostavitev diktature;

3. daje Osvobodilna fronta neizzva
na začela izvajati krvavo likvidacijo 
nosilcev katoliških struktur in to krvo- 
prelitje povzdignila do približno tisoč 
žrtev, preden je bil osnovan proti njej 
kakšen oborožen odpor;

4. da vodstvo tedax\je slovenske Cer
kve ne bi bilo moglo sprejeti gibanja, ki 
je bilo v režiji komunistične partije Slo
venije, četudi ta ne bi začela s teroriz
mom, spričo dejstva, daje bil v še sveži 
okrožnici Pija XI. komunizem označen 
kot,,bistveno perverzen” - definicija, ki 
jo zgodovinski razvoj tako rekoč labo
ratorijsko potrjuje.

Ko je komunistična partij a s parava- ' 
nom Osvobodilne fronte prišla na oblast, 
je dejansko ustoličila novo turško dobo 
v slovenski zgodovini in, kar je posebej 
neodpustljivo, se še posebej spravila na 
svoj ega dotedapj ega katoliškega zavez
nika, krščanski socializem, na čelu z 
Edvardom Kocbekom...

... Ostaja pa resnica, da Osvobodilne 
fronte ni odklonila samo uradna Cer
kev. Odklonilo jo je tudi tisto demokra
tično progresivno krščansko jedro, ki 
sta ga z največjim ugledom predstavlja
la dva tako velika in kristalna Slovenca, 
kakor sta bila prof. Jakob Šolar in dr. 
Andrej Gosar. Odklonil jo je predsta
vnik demokratičnega socializma dr. Je
lenc. Na ljudski ravni sta jo množično 
odklonili Notranjska in Dolenjska, na 
čelu s proletarsko Suho krajino.

Gibai\je s tako deljenim konsenzom 
si ne bi moglo lastiti pravice do vsenaro
dne hvale ob svoji obletnici, tudi če 
njegovo zadnje dejanje ne bi bilo izzve
nelo v apokaliptično strahoto Kočevs
kega Roga.

Še tako koncilsko navdahnjeni slo
venski kristjan ne bo mogel iskreno 
praznovati obletnice, ki bo zanj za vse 
čase obletnica velike Prevare.

Hkrati bo priznaval čistost name
nov mnogih, ki si niso mogli predstav
ljati, da bo Komunistična partija izrabi- , 
la svobodoljubnost slovenskega naro
da za stalinistično revolucijo.”
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Razmišljanje ob knjigi_________________________________________________________________________________
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NEKAJ POGLEDOV NA 
VČERAJ IN NA JUTRI

Ob predstavitvi knjige dr. Marka Kremžarja „Med smrtjo in življenjem” 
(„Družina”, Ljubljana 2000) v Slovenski hiši

Jure VOMBERGAR

(2)

Knjiga Med smrtjo in življenjem je 
Vredna, da pride množično med ljudi. V 
slovenskih katoliških šolah bi lahko bila 
učni pripomoček pri zgodovini naše pol
preteklosti; mogla bi služiti kot priročnik 
za eventuelne tečaje za mladino. Vsako 
Poglavje v knjigi more dati snov za več 
Predavanj, razmišljanj in razgovorov.

Vprašanje, ki se pojavi pri tem, je, ali 
i® sploh možno karkoli obravnavati, kar bi 
Toglo nagovoriti 'normalno’ večino ljudi, 
k' naj bi bili 'genetično predisponirani’ za 
n®ko možno 'objektivno' razmišljanje.

Daje možno sožitje v družbi, je potre
bno, da se vsi različno misleči združijo 
Vsaj v naslednjem principu: ,,/Ve stori 
drugemu, kar ne želiš, da drug tebi stori”. 
Ciljno je, da se sprejme neka pravila igre, 
k' veljajo za vse. Če sprejmemo pravila za 
šah, nogomet in druge športe, bi morali 
sprejeti neka skupna pravila tudi za poli
vko. in se jih potem držati, četudi nam 
Marsikdaj povzročijo, da igro zgubimo, 
peresno je, nevredno zrelega človeka, 
b® bi menil, da so pravila zato, da koristijo 
rT'®ni ali dokler in v kolikor mi koristijo. 
(Spomnim se iz otroških let, kako so bili

nekateri sovrstniki hudi, če so zgubili igro 
človek ne jezi se. Pričeli so jokati, cepetati 
in so podrli figure). Če je to, kar jaz 
počnem, 'prav', bi moralo biti 'prav'tudi za 
druge, ne pa povod za kriminaliziranje in 
pobijanje. Neresno je, otročje (a najbrž 
kaj hujšega), ko komunisti trdijo, da je 
njihovo medvojno sodelovanje z nacisti 
(pakt Ribentrop-Molotov in drugi nenapa
dalni dogovori) bila le strategija, krinka, 
prevara za pridobivanje časa, vredna 
priznanja, isto početje protikomunistične 
strani za reševanje slovenskih življenj pa 
zločin, izdajstvo, vredno najhujše kazni. 
Zanimivo pa je, da se verjame komunis
tom, namreč to, da so varali naciste (,,saj 
vsi vemo, da so lumpi, da njihova beseda 
nič ne velja’), ne verjame se pa kristja
nom, ki naj bi kolaborirali 'zares'...

Dr. Marko Kremžar predstavi več po
dobnih primerov dvojne morale glede 
ocenjevanja kolaboracije: Fince (katerim 
so pomagali Nemci, ko so jih napadli 
Sovjeti, pa jih ni po vojni nihče kaznoval, 
Fince namreč), Holandce in Angleže na 
otokih Rokavskega preliva (šp. Canal de 
la Mancha). Angleži so med vojno naročili 
svojim glavarjem in županom na otokih,

naj sodelujejo z Nemci, da se ohranijo 
življenja Angležev, in so bili za to po vojni 
nagrajeni, angleški župani namreč. Kre
mžar vse te primere očitajoče primerja s 
slovenskim. Človek se vpraša, kako to, 
da so eni nagrajeni za isto, za kar so drugi 
obsojeni kot izdajalci?

Spominjam se otroških let v predmes
tju Ljubljane, ko smo se skupine mulcev 
podili in pretepali tam nekje med Zgornjo 
Šiško in Kosezami in vpili eni na druge: 
,,Mi smo mi, vi ste pa naše smeti!” Kaj 
smo se zavedali, barabe šišenske, kakšna 
brezdanja globina politične misli se skriva
v teh besedah! Leta kasneje sem pri 
latinski uri na klasični zvedel: ,,Quodlicet 
Jovi, non licetbovi”(se pravi:'Kar/e prav 
za boga Jupitra, ni primerno za vola'). 
Mulci izpod šišenskega hriba smo po- 
gruntali isto, le izrazili z drugimi beseda
mi: ,,Mi smemo, mi imamo pravico, nam 
je dovoljeno, vam pa ne, kajti mi smo mi,
vi ste pa naše smeti”. Oprostite, da se sliši 
tako trapasto, a bilo bi trapasto, otročje, 
če ne bi šlo tako kruto zares, za večino od 
nas tako tragično.

Hvala Bogu, da danes na svetu živijo 
trije Angleži, ki s simpatijo gledajo na 
slovenski primer (Corselis, Barre, Tols
toj) in so v angleškem jeziku (sic!) pripra
vljeni braniti interese demokratičnih Slo
vencev, v nasprotju z interesom 
boljševikov. Eden od njih je izjavil (zadnja 
št. Zaveze):,,Anglija bi se morala opros
titi Sloveniji”. To je rekel Anglež. Bojim se, 
da če bi to rekel kdo od nas, bi ga pomi
lovalno pogledali.
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Napis na hrbtni strani podobe fatimske Gospe, 
ki jo je naslikal slikar Friderik Jerina v lienškem 
taborišču in bo prenesena s Tirolske v Slovenijo.

Kaj naj rečemo po 10 letih osamosvo
jitve Slovenije, ko so Slovenci letos za 
naslednja štiri leta tako množično volili 
komuniste, potem ko je bilo v Sloveniji 
izdanih toliko knjig o naši polpreteklosti, 
ko so škofje tako vztrajno nagovarjali 
Slovence, naj gredo volit in je ena tretjina 
katoličanov ostala doma; tisti, ki so volili, 
so z dvotretjinsko večino izvolili nasled
nike komunizma; (mimogrede, če bi se 
uveljavil Janšev večinski sistem, bi ko
munisti dobili še več poslancev v DZ!). Je 
to razočaranje nad dosedanjim delovan
jem katoliških politikov, nad kronično nee- 
dinostjo in razprtijami med njimi? Je pre
pričanje, da so komunisti, 'otroci tega 
sveta’, bolj sposobni vladanja, prepričan
je, da bodo hitreje in z možnostjo večjih 
koristi popeljali Slovenijo v Evropo? Je 
vladanje liberal-komunistov poroštvo za 
uspešnost na vseh področjih javnega ži
vljenja: gospodarskem, kulturnem, šols
kem, juridičnem? Večina Slovencev je na 
ta vprašanja odgovorila pritrdilno.

Komunisti imajo sedaj (kot nikoli prej 
v zadnjih 10 letih) v DZ večino 2:1. Kaj bo 
sedaj s katoliškimi šolami, kaj s popravo 
krivic, kaj z vrnitvijo zaseženega pre
moženja in še in še? Kot so znova zasegli 
blejski otok, ki je bil že vrnjen Cerkvi, kaj 
jim brani znova zaseči Škofove zavode? 
Kaj bodo sedaj pisali tisti, ki so v predvo
lilnem obdobju s tolikšnim prepričanjem 
napovedovali, da se končava čas konti
nuitete? Bojim se, da se čas kontinuitete 
šele začenja.

Knjiga dr. Kremžarja je že druga knji
ga intelektualcev iz Argentine, ki se v 
kratkem obdobju enega leta pojavlja na 
slovenskem trgu in ki obe obravnavata 
isto temo, Slovenijo med vojno in revolu
cijo, pomen Slovencev v zdomstvu ter 
današnji položaj v Sloveniji. Prva je (že 
predstavljena) knjiga Božidarja Finka: Na 
tujem v domovini. Finkova knjiga ima 
bolj juridični pristop, Kremžarjeva bolj fi
lozofski; Finkova je izbor že objavljenih 
člankov in govorov, Kremžarjeva je origi
nalna; vsaka ima svoj osebni stil, svoje 
poudarke, sicer pa se odlično dopolnjuje
ta.

Naj naštejem naslove dvajsetih po
glavij, ki sestavljajo knjigo Med smrtjo in 
življenjem, da bo razvidno, o čem raz
pravlja avtor dr. Marko Kremžar: Komu
nistična revolucija pri nas, Bratomorna 
vojna, Dve strategiji odpora proti okupa-
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torju, Iniciativa KPS, Vloga katoliške Cer
kve med revolucijo, Kdo je med vojno 
sodeloval z okupatorjem?, Čas vaških 
straž, Laž v službi revolucije in totalitarne 
oblasti, Meseci domobranstva, Tretji maj 
1945, Čez Ljubelj, Le zakaj so bežali...?, 
Na tujih tleh, Iz totalitarizma v demokraci
jo, Sprava brez resnice?, Diaspora v na
rodu, Povezava različnosti, Država in 
Cerkev, Narodni program ter Živeti in 
preživeti. Zadnjih osem poglavij se nanaša 
na današnji položaj in na prihodnost slo
venskega naroda.

Kot sem v začetku omenil, ne upam si 
knjige analizirati, pač pa bi rad komentiral 
nekatere točke, ki so me osebno nagovo
rile oz. vzbudile pozornost. Samo nekaj 
primerov: 1) takoj v začetku ne soglaša z 
nazivom 'stalinistična' za revolucijo na 
Slovenskem, ampak trdi, daje bila komu- 
nistična-leninistična. Že zato, ker naši 
komunisti niso ubogali Stalina, ki je ko
munistom po svetu prepovedal izrabiti 
kaos druge svetovne vojne za pripravo 
revolucije v svojih deželah (recimo v Italiji 
ali Franciji); 2) primerja trajanje komunis
tične revolucije (46 mesecev) in domo
branstva (19 mesecev), se pravi, vmes je 
27 mesecev brez domobranstva. Torej,

naša državljanska vojna ni bila 
borba med partizani in domobran
ci, kot nekateri trdijo; 3) ugotavlja:
,,Slovenija je bila edina dežela v 
Evropi, ki so jo razkosali trije oku
patorji. Bila je ena redkih, kjer ti 
niso našli med domačimi politiki in 
strankami nikogar, ki bi jim bil 
naklonjen, pa tudi ne skupine, ki bi 
gojila fašistično ali nacistično ideo
logijo”; 4) ,, Blizu 1000 rojakov je 
bilo pomorjenih, preden je prišla v 
zavest ostalih potreba po samo
obrambi. Danes nekateri očitajo, 
da so bili tedanji katoliški voditelji 
naivni. Morda. Bili pa so pošteni”', 
5) o škofu Rožmanu: „Škofa je 
partija že vnaprej obsodila, pa naj 
bi storil karkoli, kajti treba ga je bilo 
oblatiti in obsoditi”. Da, škof Rož
man je bistveno povezan z mitom o 
NOB. Državna tožilka, ki je nado
mestila Drobniča, je umaknila pre
dlog, da se obnovi oz. revidira pro
ces, ki je obsodil škofa. Ni rekla, da 
ni res, kar se škofu očita, ampak, 
da ni v interesu slovenske države, 
da se o tem razpravlja. Sedanja 
uradna verzija o NOB in pa Avno

jska določila naj bi bila v temeljih slovens
ke države (!?); 6) ,,Ob množici okostn
jakov na našem ozemlju je prav, da 
upoštevamo tudi tragiko njihovih moril
cev. Da se v kratkem času pomori stoti- 
soče žrtev, je potrebno sodelovanje ti- 
sočev rabljev, od tistih, ki so likvidacije 
odrejali in načrtovali, do drugih, ki so jih 
izvajali, in tretjih, ki so pri njih na različne 
načine sodelovali. Prav je, da se ustavi
mo z mislijo tudi pri morilcih in prosimo 
Boga, da bijim naklonil milost priznanja ih 
kesanja”.

Značilno za Kremžarjev stil pripove
dovanja je uporaba prepričljivih, neovrg
ljivih sodb (sentencias contundentes), 
zato citiram vse brez komentarja: 1),,če 
bi Slovenci izgubili zgodovinski spomin, 
bodo nekoč drugi pisali o narodu, ki je 
nekdaj živel pod Triglavom, pa se je ugo
nobil sam. Pisali bodo o narodu, ki je 
stoletja kljuboval zunanjim sovražnikom, 
a podlegel zaradi notranje krize; o ljuds
tvu, ki si je pričelo kopati grob z genoci
dom drugače mislečih vimenu lažne ide
je, nadaljevalo z umori nerojenih v imenO 
lažne osebne svobode in končalo z ubo- 1 
jem resnice v imenu lažne sprave”; 2)1 
„ Katoličani, ki se od malega učimo ph
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verouku, da je sprava z Bogom in z ljudmi 
najprej stvar priznanja, nato pa kesanja, 
trdnega sklepa in poravnave, smo si pus
tili ponovno prati možgane s pojmom 
neke nove spra ve, to je spra ve brez kesan
ja, brez obžalovanja, brez priznanja, brez 
trdnih sklepov, brez odpovedi starim zmo
tam, brez poravnave krivic”; 3) ,,Naša 
tranzicija se odlikuje po tem, da v novi 
državi nekdanji totalitarci učijo demokra
te demokracije in je skrb za slovenski 
narod zaupana bivšim internacionalcem 
4) ,,Eno od izhodiščnih vprašanj je, ali je 
Republika Slovenija država Slovencev 
zli le država, v kateri Slovenci živijo”; 5) 
” Družba, ki brezbrižno sprejema poda
tek, da je revolucija pomorila desettisoče 
njenih odraslih članov in daje potuho tis
tim, ki so si na krvav način pridobili imetje 
in oblast, se ne more zgražati, če starši v 
Pričakovanju lažjega življenja privolijo v 
umor svojih nerojenih otrok; in ko isti 
starši kasneje vidijo, da njihovi sinovi in 
hčere iščejo ob prvih življenjskih težavah 
rešitev v begu bodisi iz mamila bodisi v 
Srnrt, lahko le skomignejo z rameni”.

Poglavje o slovenskem narodnem pro- 
9ramu je originalno Kremžarjevo raz
mišljanje. Kdo v slovenskem parlamentu 
ie kdaj govoril o tem? Pač o proračunu in 
davčnih obveznostih za naslednje leto, 
Pa o bodočih železnicah in avtocestah... 
Kremžar je prepričan, da je potreba po 
akupno sprejetem narodnem programu 
a® kako nujna in aktualna: „Matična 
država Slovencev mora skrbeti za ra- 
Zv°j in rast celotnega narodnega 
°bčestva, za naravno skupnost ljudi 
kupnih korenin, kulture in jezika ter 
fnakega projekta za prihodnost”, kar je 
Se Posebno važno v dobi globalizacije. 
Globalizacijo razume kot,,izraz solidar- 
n°sti med narodi, nikakor pa ne kot 
Postopno utopitev narodnih in osebnih 
Posebnosti v kulturni brezobličnosti, 
gospodarski odvisnosti in političnem 
centralizmu". Kremžar poudarja pomem- 

n°st slovenske emigracije v svetu v 
°oro vsega naroda, v sodelovanju s 

c9ni naroda v matični državi.

Zadnje poglavje Kremžarjeve knjige 
9°vori o odločitvi slovenskega naroda 
2a srnrt ali za življenje. Menim, da sta to 
Poglavje in prejšnje o narodnem progra- 

najbolj pomembni poglavji v knjigi in 
bilo prav, da ju ponatisnejo (vsaj ti 

Ve)v vsem katoliškem tisku v Sloveniji, 
amejstvu in zdomstvu. Brali naj bi ga in
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obravnavali na svojih sejah v državnem 
zboru slovenski poslanci. Gre za prežive
tje našega naroda, ne za strankarske ali 
skupinske interese. Dr. Marko Kremžar 
daje konkretne in realistične predloge, ki 
so povsem izvedljivi, če je le prava volja 
in prava ljubezen do slovenskega naro
da.

Že naslov knjige je pomemben. Na
vadno rečemo obrnjeno: med življenjem 
in smrtjo ter s tem damo vedeti, da se 
življenje posameznega človeka pač konča 
s smrtjo. Narod pa „si piše sodbo sam”, 
živi, dokler sam hoče. Če bo šel sedanji 
trend naprej v isti smeri, je naš narod 
zapisan smrti. A še je čas, da izbere 
življenje, kot vabi geslo slovenske sino
de. Kremžar začne zadnje poglavje z 
besedami: „ Vse razpravljanje o naši pre
teklosti, sedanjosti in prihodnosti nima 
pomena, če Slovenci ne rešimo osno
vnega vprašanja rodnosti in ustrezne ras
ti”. Rešitev pa ne vidi v tržnih mehaniz
mih, temveč v spreobrnjenju, v vrsti ose
bnih odločitev, ki pa so tudi milost, božji 
dar. ,, Ta dar si zaslužimo in izprosimo, 
pomagajo pa nam ga izprositi tudi svetni
ki v našem duhovnem občestvu, med 
njimi še v posebni meri poznani in nepoz
nani slovenski mučenci. Ob njih in z njimi 
smemo upati na spreobrnjenje in tako na 
preživetje”. S temi besedami konča Kre
mžar svojo knjigo. KONEC

Kratke novice
VATIKAN - Na novico, naj bi se 

papež po božiču 2000 odpovedal 
papeški službi, ki jo je objavil nemški 
Bildzeitung in za njim nekateri italijanski 
časopisi, je predstavnik urada za tisk 
Svetega sedeža Navarro Vals izjavil za 
javnost:,,Novica je brez slehernega te
melja. Lahko pa, nasprotno, potrdim, da 
bo sveti oče meseca junija letos obiskal 
Ukrajino.” (Ave Maria)

RIM - Papeški slovenski zavod v 
Rimu, Slovenik, je 22. novembra 2000 
obhajal 40-letnico obstoja. 9. maja 1969 
je papež Pavel VI. ob navzočnosti ve
likega števila romarjev, duhovnikov in 
vseh slovenskih škofov blagoslovil te
meljni kamen Slovenika. Slovenikje zaži
vel v vsej polnosti, v vseh dimenzijah, ko 
ga je papež Pavel VI. povzdignil v 
,,papeški zavod”. (Nedelja)

LUJAN - Na svojih stalnih potovan
jih po svetu je prišel 9. marca v Argen
tino svetovno znani italijanski duhovnik 
p. Stefano Gobbi, ki je leta 1972 ustano
vil Duhovniško marijansko gibanje. V 
nedeljo, 11. marca, je vodil v nabito 
polni lujanski baziliki tako imenovano 
binkoštno dvorano, ki je trajala od dveh 
do petih popoldne in ji je predsedoval 
mercedeški škof mons. Ruben H. Di 
Monte, zadolžen za to gibanje v Argen
tini. (Cristo Hoy)

17. decembra 2000 je bil krščen v cerkvi Marije Pomagaj MARTIN RODE, sin Toneta 
in Kristine, roj. Kremžar. Botra sta mu bila prof. Veronika Rožanec, roj. Kremžar, 

in dr. Jože Rožanec. Krstil ga je mons. dr. Jure Rode.
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V spomin očetu
Janez JELENC ml.

T ^ rijetne spomine ohranjam v svo- 
I—* jem srcu, ko mislim nate, dragi 

JL naš očka.
Kruti in brezbožni komunizem te je 

prisilil, da si kot mnogi drugi rojaki za
pustil domače kraje, preživel nekaj časa 
po raznih taboriščih in v začetku 1948 
dospel v to gostoljubno deželo. Zaradi 
službe si se preselil v oddaljeni Mar del 
Sud. Tu se začenjajo moji osebni spomi
ni. Otroška doba: koliko polnega, ustvar
jalnega in zdravega življenja. Bili smo 
štirje otroci: dve sestri in pokojni brat. 
Lesenih igrač, izdelanih s tvojimi spretni
mi rokami, smo imeli na pretek: tovor
njake, gugalnike, konjičke, stolčke, mizi
ce, peresnice in ko smo bili malo večji, si 
nam naredil celo šahovske figure ter 
naučil prve poteze. V svoji delavnici si 
vedno imel nastežaj odprta vrata, srce in 
roke za rojake in sosede.

„Rana ura, zlata ura”, ,,moli in 
delaj" ter „ne odlašaj za jutri, kar lahko 
narediš danes ” so bili nauki tvojega živ
ljenja. Vedno si molil naprej, pred ali po 
jedi, jutranji ali večerni molitvi in v Mari
jinem mesecu, ko smo molili šmarnice v 
bogkovem kotu. Z velikim zanimanjem 
smo sledili in poslušali, ko si nam bral 
Krpana, Krjavlja iz Desetega brata in Ke
kčeve zgodbe.

Časje tekel naprej, postajali smo neu
bogljivi in ker besede že niso dosti odle
gle, je šiba novo mašo pela, seveda če nas 
je njela. In ko sedaj gledam nazaj, smo je 
bili večkrat potrebni.

Vedno in povsod si nam stal ob stra
ni. Popolno svobodo si nam dal pri izbi
ri poklica, ali ko smo iskali svojo bolj
šo polovico. Seveda, v tej dobi je šiba 
mašo že odpela in prišli so na dan pogo
sti vzgojni pogovori, ki so bili bogati, 
iskreni in globoko duhovni. Večkrat si 
nam dejal: ,,Jaz bom vesel, če boste vi 
veseli ter upoštevali in živeli po krščan
skih načelih. Če hočeš biti velik, bodi 
dober, majhen, skromen, ponižen in ra
dodaren.”

Postal si dedek ter z veseljem in po
nosom zbiral vnuke okrog sebe, se z nji
mi igral, govoril, učil in tudi razvajal. 
(Mnogi od nas te lepe dobe nismo dožive
li zaradi boleče in nečloveške usode slo
venskega naroda.)

Po veseli in razigrani jeseni tvojega 
življenja je prišla zima in z njo hudabole-

+ JANEZ JELENC

zen in veliko trpljenje. V tem času si 
prestal in pretrpel nry hujšo izkušnjo vzor
nega, dobrega in skrbnega očeta: poko
pal si lastnega sina. To niso naravni zako
ni, je pa Božja volja, katero si z bolečim 
srcem vdano sprejel in sam si izbral geslo 
posmrtnice dragega Matevža: „V delu 
kovan. Bogu vdan.”

Z vestnim, skrbnim, ljubečim in stal
nim negovanjem mame ter hčera Tinke, 
Majde ter snahe Raquel, si preživljal za
dnja leta. Kadar so mi obveznosti 
dopuščale, sem se pridružil tudi jaz in to 
je bilo zadnja leta, hvala Bogu, pogos
tokrat.

Kako lepo je bilo, koliko toplih besed 
in prijetnih spominov: o tvoji mladosti, 
ko si hodil v zgodnjih urah ministrirat v 
župno cerkev in ti je tvoj oče iz kora 
zakašljal, če si gledal nazaj ali se nepra
vilno obnašal; ko si prekinil gimnazijo 
humanističnih ved in se odločil, da se boš 
učil za mizarja v Šent Vidu nad Ljubljano, 
kjer si dokončal z odliko in prejel diplo
mo mizarskega mojstra. Prišla je brato
morna vojna in beg iz domovine. Zapustil 
si starše, tri brate, ki jih je v cvetju življen
ja nečloveška rdeča roka umorila na do
mačih tleh, in pet sester. Z močno in 
globoko vero, z ranjenim, bolečim, a svo
bodnim srcem si zapustil svoj rqj pod 
Triglavom in odšel, kot mnogi drugi, na 
neznano pot.

Vedno, ko sem se poslavljal od njega, 
sem ga poljubil in prekrižal na čelu. On 
pa mi je rekel, „pa spet kmalu pridi”. Z 
rosnimi očmi sem pozdravil še mamo, 
sestri in šel na avtobus.

Taki so bili moji redni, enodnevni 
obiski. Poslušal sem ga in odgovarjal na 
razna vprašanja, igral z njim, kot seje on 
z nami v otroški dobi, božal, tolažil in ko 
so ga napadale hude bolečine, sem 
prepuščal besede molku in molitvi, ki sta 
v takih skrajnih primerih bolj koristna in 
učinkovita kot vsako drugo dejanje.

In življenje seje počasi in neprestano 
iztekalo kot sveča, ki ugaša. Bog je pretr
gal nit in prišel je mirni konec, 19/01/ 
2001. Ali ni to začetek?

Če upoštevamo in živimo po krščan
skih načelih, je smrt zadr\japostqjanašega 
zemeljskega romanja ter začetek nove
ga, boljšega in večnega življenja.

Življenje je kot blisk, posebno če ga 
živimo popolno, nesebično, pošteno, ak
tivno, plodno in koristno bližnjemu in če 
ga primerjamo z večnostjo.

Sladke solze mi močijo lice, ne v ža
losti, ampak vveselju in hvaležnosti Bogu, 
ko se spomnim nate, dragi naš očka, 
zgled dobrega, veselega ter potrpežljive
ga človeka; da bi te vedno ohranil v 
naj lepšem spominu, ker zame si odigral 
najlepšo sinfonijo življenja.

Za konec bi se rad iskreno zahvalil 
vsem, ki so zanj molili in ga kropili, pose
bno družine z majhnimi otroki, ter dr. 
Juretu Rodetu, ki gaje obiskal v hudem 
trpljenju, misijonarju Petru Opeki, ki ga 
je zadnji mesec večkrat obiskal in molil z 
njim ter z lazaristom. Pavletom Novakom 
opravil pogrebno sveto mašo in molitve 
na pokopališču.

Kratke novice

VATIKAN - Papež Janez Pavel II. ni 
zadovoljen z listino Evropske unije o 
temeljnih pravicah. „Ne morem skriti 
svojega razočaranja nad tem, da v be
sedilo listine niso vnesli niti namiga na 
Boga.” V Bogu je ,,najvišji izvir dosto
janstva človeške osebe in njenih teme
ljnih pravic,” je poudaril papež. Grajal je 
tudi druge vsebinske pomanjkljivosti lis
tine. ,,Zaščita pravic osebe in družine bi 
lahko bila pogumnejša.” Temeljne pra
vice osebe da so v mnogih evropskih 
državah ogrožene ,,na primer zaradi 
politike v prid splava, ki je skoraj povsod 
legaliziran”. (Nedelja)
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Praznovanje 50-letnice SPD 
v Bariločah

Kdo bi si mislil! SPD v Bariločah 
slavi svoj zlati jubilej. Zbudijo se mi vsi 
mladostni spomini na taborjenja in pote
panja po bariloških gorah, kres ob Skal- 
ci, Rožmanovo znamenje in zvonček 
želja.

Bariločani so svoj praznik lepo pri
pravili. Prvi del slavja se je vršil pod 
Skalco, do koder so „šumski bratje” na
redili prvo slovensko stezo in postavili 
kočo pod previsno skalo.

Kot je v gorah navada, se je 24. 
februarja prva skupina, pod vodstvom 
Ivana Amška st. odpravila na Catedral. 
Kosili so pri Skalci in odšli proti južne
mu Catedralu. Plezalca Monika Kambič 
m Matjaž Kambič sta v počastitev 50- 
letnice in Dinka Bertonclja preplezala 
Slovenski zvonik. Zvečer so se planinci 
Vrnili do Skalce in ob kresu in petju 
dočakali polnočnico, ki jo je daroval 
župnik Janez Rihar iz Slovenije.

V nedeljo seje slovesnost nadaljeva- 
la; do Skalce je prišlo vse, „kar leze in 
Sre,” 115 oseb, med njimi 25 otrok. 
Gostom iz Slovenije in bariloškim ro
jakom se je pridružilo nekaj Slovencev 
lz Buenos Airesa, opolnomočeni minis- 
ter slovenskega veleposlaništva Tomaž 
Kunstelj z družino, predsednik društva 
Glub Andino Bariloche z gospo, predse
dnik SKA arh. Marjan Eiletz z gospo in 
Predstavniki Narodnega parka.

Dvignili so argentinsko in slovensko 
Zastavo in zapeli obe himni. Udeležili so 

slovesne sv. maše, ki jo je daroval 
Rupnik Branko Jan CM ob somaševanju 
^uhovnikov Janeza Riharja, Pavla Ju
hanta in Izidorja Grošlja. '

Sledil je kulturni program. Najprej je 
§°voril predstavnik slovenske države 

°maž Kunstelj. Zahvalil seje bariloški 
l^upnosti za vso ljubezen in zvestobo 
°venstvu ter obljubil pomoč in sodelo

vanje. Prinesel je tudi priznanje gospe 
'agdalene Tovornik, državne sekretar- 
e za Slovence po svetu.

Predsednik SPD Andrej Duh je v 
|0v°ru pokazal zgodovino slovenskega 
VjvUenja pod Kordiljere v Bariločah. 
j ato so nastopili otroci šole Jakoba Al- 

zu ter podali izbor slovenske poezije z 
k°rsKo vsebino. Uvod je sestavil in pre- 

a Milan Magister ml., povezovalno

besedilo je napisala Klavdija Kambič.
Goste iz Slovenije je zastopal Franc 

Zabukošek, predstavnik Savinjskega pla
ninskega društva in predstavnik kluba 
Skala. Iz Slovenije je prinesel spomins
ko ploščo za grob dr. Vojka Arka, kate
rega so posmrtno sprejeli za častnega 
člana.

Za konec je spregovoril še podpred
sednik SPD Matjaž Jerman. Slovesnost 
so zaključili s pesmijo Slovenija v svetu.

Po kosilu so otroci posadili 12 dre
vesc v spomin ustanovnim članom SPD. 
Skozi 10 let bodo zasajali enako število 
drevesc in s tem nadomestili, kar je uničil 
požar na Catedralu.

Odpravnik poslov in opolnomočeni 
minister Tomaž Kunstelj je, v zahvalo za 
opravljeno delo, ves odbor povabil na 
večerjo.

Praznovanje se je nadaljevalo v po
nedeljek, 26. februarja, v hotelu „Caran- 
tania”. Gost iz Slovenije g. Janez Rihar 
je priprav il zanimivo diapoziti vno preds
tavo: „Slovenija po drugi svetovni voj
ni." V drugem delu pa so navzoči 
poslušali koncert g. Marjana Marinška, 
ki jih je razveselil z igranjem na citre. 
Pripravil je tudi razstavo Gasparijevih 
razglednic in predavanje o življenju in

delu tega slikarja.
V torek so se gostje iz Slovenije 

odločili za izlet do koče Otto Meiling 
pod Tronadorjem in bolj izkušeni za 
vzpon na Argentinski vrh. Planince, 22 
po številu, sta spremljala Irena Žužek in 
Boris Kambič. Srečno so prispeli do 
koče in naredili nekaj prekrasnih posne
tkov Tronadorja. Potem pa se je vreme 
pokvarilo; huda nevihta je preprečila 
vzpon na vrh. Drugi dan so se planinci 
vrnili v Bariloče.

S tem pa Bariločani še niso zaključili 
svojega slavja, ki se je nadaljevalo na 
gori Capilla. V petek, 2. marca, je 34 
oseb odplulo iz Puerto Panuelo in se 
povzpelo do bivaka „Slovenija”, ki so ga 
poimenovali po pokojnem častnem pred
sedniku dr. Vojku Arku. Ob tej prilož
nosti so tudi odkrili spominsko ploščo na 
bivaku. G. Janez Rihar je proti večeru 
daroval sv. mašo v spomin dr. Vojka 
Arka in vseh, ki so postavili križ na 
Capilli. Planinci so prenočili in naslednji 
dan, v soboto, je del skupine dosegel vrh. 
Še isti dan so se vsi srečno in veselo 
vrnili v mesto.

Za 50-letnico SPD se je v Bariloče 
podala igralska skupina Našega doma 
San Justo. V mestni dvorani „Sarmien- 
to” - Centra CIvico so, v režiji Blaža 
Mikliča, predstavili veseloigro priča
rani ženin.” Vsi igralci so odlično podali 
svoje vloge in prejeli v zahvalo 
navdušeno ploskanje občinstva.

Zaključna prireditev je bila v nedel- 4 
jo, 4. marca. Ob 9,30 so se gostje iz *

Na poti proti „Pod skalco”. Skupino je vodil Ivan Arnšek. 
Foto: Lučka Oblak
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Slovenije, Buenos Airesa in bariloški 
rojaki zbrali v cerkvi Marije Pomočnice. 
Pri sv. maši, katero so darovali prelat dr. 
Jure Rode, delegat slovenskega dušnega 
pastirstva, župnik Janez Rihar, vodja 
Rafaelove družbe, in bariloški župnik 
Branko Jan CM, so se spomnili vseh 
pokojnih članov SPD in vseh, ki so umrli 
v bariloških in patagonskih gorah. Med 
sv. mašo so blagoslovili kip in sliko 
blaženega škofa Antona Martina 
Slomška, dar kluba Zgornja Savinja.

Po sv. maši je bilo slavnostno kosilo 
v restavraciji „Familia Weiss”. Sledil je 
kulturni program. Otroški pevski zbor 
„Bariloški vrabci” so pod vodstvom gos
pe Lučke Kralj Jerman prekrasno zapeli 
naslednje pesmi: Pozdrav, Tam gori za 
našo vasjo, Jaz bi rad cigajnar bil, Lahko 
noč, Oj, Triglav moj dom, Ciganice, gde 
imate cigane in Spavaj sinko moj. Potem 
so prebrali pozdrave in čestitke. Kvartet 
„Lipa” nas je popeljal v slovensko vas, 
kjer prepevajo vasovalci pod oknom. 
Zapeli so: Lipa, Slovenec sem, Nmau 
čez jizaro, Teče mi vodica, Luna sije, Oj 
rožmarin, Bom šel na planine, Moj de
klič, Bratci veseli vsi, Mlatiči in Oj, 
Triglav moj dom.

Prireditev je vodil Milan Magister 
ml. Spregovoril je besede v spomin po
budnikoma SPD Bariloče, Francu Jer
manu in Tončku Pangercu. Sejno dvora
no Stana so poimenovali po Francu Jer
manu, glavno dvorano pa po Tončku 
Pangercu. Pozdravil je še Tone Mizerit, 
predsednik Zedinjene Slovenije. Cesti-

Kratke novice

VATIKAN - V nedeljo, 11. marca, je 
papež Janez Pavel II. proglasil 233 
španskih mučencev, največ umorjenih 
v prvih mesecih državljanske vojne v 
Španiji (1936-39). Mons. Vicente Car- 
cel Ortf, strokovnjak v tej zadevi, je 
povedal: ,,Gre za navadne ljudi, duho
vnike, redovnike, redovnice in 43 laikov. 
Bili so miroljubni ljudje, ki so postali 
mučenci zaradi verskega preganjanja. 
Niso žrtve političnega nasilja, niso padli 
na bojnem polju, bili so umorjeni zaradi 
svoje vere, ker so bili katoličani.” Med 
njimi je bil tudi 32-letni družinski oče, ki 
se je moral posloviti od dva meseca

tal je k lepemu jubileju in spodbujal k 
povezanosti vseh slovenskih skupnosti v 
Argentini. V nadaljnem delu programa 
so podelili priznanja še živečim ustano
vnim članom SPD, gospodom: Blažu 
Razingerju (edini navzoči), Dinku Ber
tonclju (sprejela sta njegova sinova), 
Janezu Duhovniku in Andreju Kukovi
či. Priznanja so podelili tudi prvima uči
teljicama slovenske osnovne šole Jako
ba Aljaža, gospe Mileni Arko in gospe 
Zori Gerzetič.

Slovesno praznovanje jubileja je bilo 
končano; vsem pa bo ostal lep spomin 
tega praznika in spodbuda za delo v 
prihodnosti. M.M.

stare hčerkice, rekoč svoji ženi: „Daj mi 
najboljšo obleko, saj grem na največjo 
slavnost v svojem življenju, grem v 
mučeništvo.” (Cristo Hoy)

HONG KONG - Kitajska vlada 
poskuša prevzeti kontrolo nad šolami v 
Hong Kongu in predvsem onemogočiti 
vpliv katoliške Cerkve na vzgojni sistem 
bivše angleške kolonije. Kot prvi korak 
je zahtevala od Cerkve najemnino 
128.000 $ za šolske zgradbe. Odgovor 
škofije:,,Katoliška Cerkev v Hong Kon
gu kitajski vladi ne dolguje nič!” (Ave 
Maria)

VATIKAN - Načrtovano romarsko 
potovanje papeža Janeza Pavla II. po 
sledeh apostola Pavla zadobiva konkret
ne obrise. Nadškofija Malta je sporočila, 
da bo papež 8. in 9. maja po potovanju 
v Sirijo, ki se bo začelo 5. maja, obiskal 
otok Malto. Organizator papeževih po
tovanj p. Roberto Tucci SJ se je pred 
kratkim zadrževal na Malti. Papež naj bi 
prispel na Malto 8. maja popoldne. Za 
naslednji dopoldan je v Floriani predvi
dena beatifikacija duhovnika Giorgia 
Preča. 5. maja bo Janez Pavel II. prišel 
v Damask. Morda bo potem na poti iz 
Sirije na Malto obiskal tudi Atene, ki jih je 
hotel obiskati že junija 1999. (Nedelja)

LJUBLJANA - Slovenski forum za 
upravljanje in razvoj v šolstvu - predse
duje mu ravnatelj ljubljanske Škofijske 
klasične gimnazije Jože Mlakar - je or
ganiziral v Zavodu svetega Stanislava 
posvet, ki naj bi pokazal, kakšni so se
danji odnosi med državno šolsko oblas
tjo in šolami v različnih evropskih deže
lah. Posveta, ki je potekal 18. in 19. 
januarja, seje udeležilo okoli 30 stroko
vnjakov iz vrste evropskih držav: Rusije, 
Ukrajine, Belorusije, Madžarske, Esto
nije, Hrvaške, Slovenije... Na koncu 
posveta je 12 ravnateljev srednjih šol iz 
različnih evropskih držav sprejelo pobu
do za ustanovitev Evropske lige kako
vostnih šol maja letos. (Nedelja)

GORICA - Zanimivo in vzpodbudno 
je, da se v zadnjem času čedalje več 
zamejskih Slovencev odloča za viso
košolski, to je univerzitetni študij v pres- 

I tolnici naše matične domovine. Samo iz 
Trsta in Gorice se je na informativne 
dneve pripeljalo več kot petdeset fantov 
in deklet, ki se zanimajo za študij v 
Sloveniji. Zamejce zanimajo predvsem 
študiji arhitekture, medicine, veterine, 
športa in filozofije. Kar nekaj zamejcev 
po študiju v Sloveniji tudi ostane v matic- 
ni domovini. (Novi glas)
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ZDRAVNIK SVETUJE - PIŠE DR. ANTON PRIJATELJ__________________________________________

Fizično delo starejših
Svet je vedno enak. Starejši se trese

jo za svoje položaje, čeprav jih morda le 
stežka obvladajo, mlajši pa so nestrpni in 
želijo čim prej seči po položaju starejših. 
Žal smo večkrat priče pomanjkanju razu
mevanja tako pri prvih kot drugih.

Če hočemo razumeti, v čem je pro
blem starejših delavcev, moramo vedeti, 
kaj se pravzaprav dogaja s človekom, ko 
začne šteti leta. Biološko in medicinsko 
vzeto, se človek začne starati tisti dan, ko 
se rodi. Stari Rimljani so poznali rek, da 
se staranje začne z rojstvom. Malce otož- 
no zveni njihov rek: Nascentes morimur.

Mladi delavci so vitalni, polni energije, 
njihova telesna moč je čudovita, njihovi 
rafleksi so odlični, zato pa so zaletavi in 
'majo premalo izkušenj. Z leti telesna 
moč upada. Refleksni čas se podaljšuje, 
rastejo pa izkušnje in strpnost. Inteligen
ci vsaj tako pravijo nekateri strokovnja
ki. pri nekaterih ljudeh z leti pada. Prav 
9°tovo je res, in o tem smo prepričani vsi, 
da z leti peša spomin, saj kroži nešteto 
anekdot na rovaš spomina starejših ljudi. 
Seveda prav vse pripisujejo aterosklero
zi.

Cela vrsta stvari v industriji greni živ- 
Jenje in delo starejšemu delavcu. Med 
,e|mi je pomembno dejstvo, da so delovni 
Pfocesi vedno hitrejši. Nekatere delovne 
°Peracije se krajšajo, vse večje polavto
matskih dejavnosti. Žal ritem dela in od
mora organizatorji dela prilagajajo zdra- 
v'm in popolnoma sposobnim delavcem.

Zanimiva primerjava, ki so jo naredili 
Pred leti na Švedskem, kaže, da so pozi-

',Vne lastnosti starejšega delavca v tem, 
da:

dalj časa vztraja pri delu, 
je bolj natančen,
'ma velike izkušnje,

, Ze|o je odgovoren za opravljeno delo, 
tluktuacija starejših delavcev je zelo 

t nizka,
izostankov z dela je malo in še ti so 
kratkotrajni.
Objektivno moramo upoštevati tudi 

e 9ativne dejavnike, saj starejši delavec: 
'e stežka dela dalj časa z veliko hitros-

,eže si zapomni in kombinira nove
, mformacije,

Potrebuje več časa za učenje novih 

buho

metod,
■ slabše vidi na blizu in se težje prilagodi 

na temo,
■ teže prenaša velike telesne napore.

Da ne bomo navajali samo tuje mo
drosti. Dr. Hubert Požarnik je v svoji knjigi 
Umetnost staranja zapisal: „Prav tako 
strokovnjaki ugotavljajo, da imajo starejši 
delavci boljši odnos do delovne organiza-

Vsak med nami pozna žalostne in 
vesele zgodbice o pozabljivosti starej
ših ljudi. Dogajajo se v mnogih druži
nah in so lahko vzrok za nesporazume 
med posameznimi člani družine. Spom
nimo se stare mame, ki je točno vedela, 
kako je bila oblečena pri poroki, ni pa 
vedela, kaj je sinoči večerjala. Dokler 
so take spominske luknje, ni hudega, 
hujše postane, če se starejši človek ne 
more spomniti, kam je položil denarnico, 
ki je nenadoma izginila. Sledijo namreč 
obtožbe o kraji. Te obtožbe so hude in 
žaljive. Vem za primer, ko je stara ma-

cije, v kateri delajo. To se kaže v tem, da 
imajo bolj razvit občutek odgovornosti in 
večjo skrb za razvoj podjetja. Najslabši 
odnos do podjetja imajo v povprečju de
lavci, stari med 20 in 29 let, najboljšega 
pa delavci po 50. letu starosti.

Torej so v celoti starejši delavci boljši 
od mlajših. Večja izkušenost, večja previ
dnost in s tem manj nesreč, večja delo
vna morala, vztrajnost, boljše delo, manjša 
fluktuacija in drugo v celoti odtehta redke 
prednosti, ki jih imajo mlajši. Trditev 
ameriškega veleindustrijca Henryja For
da, da tisto, ,,kar ustvari človek pred 40. 
letom ni vredno besede”, je sicer pretira
na, a tudi nekoliko utemeljena.”

ma nenadoma obtožila podnajemnico, 
da ji je ukradla denar. Denarja res ni bilo. 
Kljub vsem naporom, da bi jo utišali, da 
ne bi koga iz svoje okolice obtoževala, ni 
nič pomagalo. Dokazov o kraji ni bilo. 
Jeseni pa je oblekla zimski plašč. V žepu 
je bil denar, ki naj bi takrat nenadoma 
izginil.

Tak pozabljiv bolnik ali starejši človek 
nenadoma ugotovi, da se z njim in v 
njegovi okolici dogajajo nenavadne stva
ri. Predmeti izginejo. Bolnik začne sumiti 
svoje bližnje. Boji se, da mu kradejo, ^ 
nagajajo in podtikajo. Sumi svoje najbliž-

Nastop šolske mladine Šole Jakoba Aljaža na kulturnem programu 
ob proslavi 50-letnice SPD v Bariločah 

Foto: Lučka Oblak

Starostna pozabljivost
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Mons. JANEZ GRIL 
v intervjuju

Primorski tednikNovi glas 
je nedavno objavilpogovor Ju
rija Paljka z mons. dr. Jane
zom Grilom, direktorjem slo
venskega katoliškega tednika 
Družina, pri katerem je tudi 
glavni urednik. Dr. Gril je

znan tudi rojakom v Argenti
ni, saj nas je že dvakrat obis
kal. Iz zanimivega intervjuja 
objavljamo le nekaj njegovih 
odgovorov.

Ko ga je časnikar pro
sil, naj se bralcem predsta
vi, je med drugim povedal 
tudi:

... Kje je moj stari ate, sem 
večkrat vprašal mamo ali staro 
mamo, in na mesto odgovora 
sem vpjunih očeh opazil solze. 
Bilo mi je okoli pet let, ko mi je 
mama zaupno povedala, da so

starega ata in strica Franceta 
ubili komunisti in daje v Rogu 
bilo pobitih zelo veliko nedolž
nih ljudi. Skoraj roteče me je 
prosila, naj o tem z nikomer ne 
govorim.

Ko sem kasneje že hodil v 
šolo, sem velikokrat opazil, 
kako so se odrasli skrivoma 
pogovarjali o pobojih in takoj 
spremenili temo pogovora, ko 
smo se približali otroci. Starši 
so nam otrokom doma večkrat 
naročali, naj ne verjamemo 
učitelj em, ko nam govorij o pro
ti veri ali ko hvalijo partizane.

Ko je sošolec v prostem spisu 
omenjal črno mašo za pobite v 
Rogu, so na šolo poklicali 
starše. Iz zbornice je bilo slišati 
njegovo razburjeno mamo, ki 
je glasno ponavljala: Saj je vse 
res, še mene ubijte, otroka pa 
pustite pri miru. Nič se ni zgo
dilo, ker šola zadeve ni javila 
naprej. Šele proti koncu ose
mletke so mi doma povedali, 
daje bil tudi oče pri domobran
cih, da seje po vojni več mese
cev skrival, preden se je šel 
javit v Novo mesto, in da je 
samo Marija izprosila milost, 
da ga niso ubili.

Ko omenja, daje 1969. 
odšel v bogoslovje in daje 
leta 1973 imel novo mašo, 
nadaljuje:

je, da so nepošteni in zlobni. Zato denar 
in predmete, ki so mu dragi ali pa drago
ceni, skriva, premika in prestavlja. Ko jih 
pa ne najde, je prepričan, da jih je nekdo 
ukradel. Ob tem kar najraje obsodi svoj
ce. Še posebno tistega, ki mu je najbližji 
in skrbi zanj. Saj je on tisti, ki je nepresta
no z njim in točno ve, kaj je delal in kam je 
položil svoj denar. Dokler je tako, da se 
zadržuje in nikomur ne pove, je še dobro. 
Včasih pa tak bolnik ali starejši človek 
pove navideznemu ,,tatiču" vse v obraz. 
Še huje pa je, kadar začne razlagati te 
težave drugim ljudem. Če ti bolnika ne

poznajo dovolj in ne vedo za njegovo 
bolezen, mu verjamejo in tako se razširi 
slab glas o nedolžnem človeku. Ta pa 
prej ali slej izve za nepravične obtožbe, in 
zamera je tu.

Ta zamera je še hujša, ker je krivična 
in je plačilo za skrb za bolnika oziroma 
starejšega človeka. Še posebej, če je 
skrbno varoval in negoval bolnika. Če 
okolica verjame takim obtožbam, je huje. 
Prizadeti se lahko umakne in njegovo 
prijateljstvo in skrb za starejšega prene
ha. Zapre se vase, jezi se na prizadetega 
bolnika, tudi joka nad krivico, ki mu je bila

Slomškov dom, nedelja, 25. februarja 2001: Pred začetkom svete maše, 
med katero je bil umeščen za dušnega pastirja France Cukjati.

storjena. Vendar ima nekaj, česar bolnik 
nima. Ima spomin! Tako lahko z razum
nim vedenjem in poznanjem bolezni pre
maga zmotno obtožbo. To pa ni vedno 
lahko. In klobuk dol pred tistim, ki to 
zmore!

Obstaja pa društvo oziroma Slovens
ko združenje za pomoč pri demenci, z 
imenom Spominčica s sedežem v Polju 
pri Ljubljani, Studenec 46.

V sestavku sem uporabil nekaj misli iz 
njihove zgibanke o pozabljanju in obtože
vanju s pomembnim naslovom: Dobro je 
vedeti. Iz istega vira navajam še nasled

nje:
,,Izkušnje bližnjih, ki so že 

bili v takih ali podobnih situaci
jah, so vsem lahko v pomoč. Naj 
jih nekaj naštejem:
■ ostanite mirni (pazite na 

miren glas), ne jemljite ob
tožbe osebno;

■ ne prepirajte se in ne do
kazujte dementnemu bol
niku, da ni res, kar trdi;

■ pazljivo ga poskušajte za
motiti s čim drugim;

■ naučite se, kje so običajna 
mesta, kamor skriva pred
mete (ponavadi uporablja 
ista skrivališča);

■ potrudite se in mu poma
gajte najti pogrešano.”

Končujem z njihovimi bese
dami: ..Pomagajmo drug druge
mu, da bo zaradi bolezni de
mence prizadetim laže.”
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Iz naše kronike

Zaradi poletja in neznosne vročine v Buenos Airesu sta meseca 
januar in februar družbeno zelo mirna. Vsak, kdor le utegne in 
more, se umakne na počitnice: v hribe, na morje, na deželo, 
kamorkoli. Če drugače ni mogoče, si poišče senco na domačem 
vrtu pod lipo. Poleg otroške kolonije, ki jo organizira šolski odsek 
Zedinjene Slovenije, tudi Domovi organizirajo počitniške dneve za 
šolske otroke.

Kolonija „Sonček” na Naši domačiji. Od 18. decembra 2000 
do 2. februarja 2001 je 70 do 75 otrok iz Balantičeve šole in od 
drugod našlo lepo vzdušje in prijetno razvedrilo na Naši domačiji. 
Kolonija,,Sonček” je zbirala otroke vsako popoldne od ponedeljka 
do petka. Vodil jo je prof. Karel Groznik s sodelavci. Otroci so 
telovadili, peli, se učili plavati in tudi taborili so. V prijetnem 
°kolju, na svežem zraku in pod skrbnim vodstvom so preživeli več 
kot mesec dni. 2. februarja so s prireditvijo zaključili počitniške 
dneve.

Naše učiteljice in učitelji na seminarju slovenskega jezika.
Letošnji seminar za učitelje z južne poloble (Argentina, Urugvaj in 
Avstralija) je potekal v Ljubljani od 10. do 22. januarja pod 
Pokroviteljstvom Ministrstva za znanost, šolstvo in šport ter Mi
nistrstva za zunanje zadeve — urad za Slovence v zamejstvu in po 
svetu. Iz Argentine je prišlo devetnajst učiteljev: štirinajst iz 
Velikega Buenos Airesa, trije iz Bariloč, eden iz Mendoze in eden 
*z Rosarija. Pridružili so se še eden iz Urugvaja in dva iz Avstralije.

Strokovno pedagoški program sta vodili Dragica Motik in Tatjana 
Vučajnk, splošno izobraževalni program pa Vesna Gornik in 
Zvone Žigon. V sklopu programa so bili obiski raznih krajev 
Slovenije in zamejstva. Po končanem programu je skupina učite
ljev obiskala tudi Kočevski Rog.

24. februarja je bila v Našem domu v San Justu postna 
veselica, ki jo je pripravila mladina Našega doma.

Slovo g. Franca Cukjatija. 18. februarja se je g. France 
Cukjati poslovil od carapachajske verske skupnosti. Od leta 1995 
je bil tam dušni pastir. Ob nedeljah je maševal, vodil ob prvih 
četrtkih sv. uro, spovedoval, obiskoval bolnike, učil verouk v šoli 
in opravljal vse dušnopastirske posle. Pri poslovilni sveti maši je 
z g. Cukjatijem somaševal dr. Rode, delegat slovenskih dušnih 
pastirjev. Povedal je, da je Franci Cukjati imenovan za dušnega 
pastirja v Ramos Mejiji na mesto pokojnega prelata Jožeta Škerb- 
ca. Jože Markež se je v imenu verske skupnosti poslovil od 
dosedanjega dušnega pastirja. Zahvalil se mu je za vse opravljeno 
delo in mu želel veliko uspeha na novem mestu. Po sv. maši je bilo 
v Domu skupno poslovilno kosilo. V Carapachaju bo dušnopastirsko 
službo opravljal dr. Jure Rode.

Nastop novega dušnega pastirja v Ramos Mejiji. V nedeljo, 
25. februarja, je pri sv. maši dr. Jure Rode, delegat slovenskih 
dušnih pastirjev v Argentini, imenoval g. Franca Cukjatija za 
dušnega pastirja v Ramos Mejiji. Ob tej priložnosti so somaševali 
prelat Jože Guštin, prelat dr. Jure Rode in g. France Cukjati. Dr. 
Jure Rode je poudaril, naj verniki pomagajo pri rasti verske 
skupnosti, kot do sedaj. Po končani sv. maši je namesto odsotnega 
predsednika Slomškovega doma Marjana Jožeta Lobode izrekla 
dobrodošlico novemu dušnemu pastirju prof. Neda Vesel Dolenc. 
Pozdravila ga je v imenu odbora Slomškovega doma in vseh 
organizacij, ki imajo tukaj svoj sedež, ter vseh rojakov ramoške 
skupnosti. Po pozdravu so bili vsi navzoči povabljeni na skupen 
zajtrk v malo dvorano, kjer so se še nekaj časa zadržali pri 
pogovoru.

... Ker je namizju pred cer
kvijo visel velik napis: Ti si 
duhovnik, vekomaj, v Dolenjs
ke Toplice pa so takrat zahajali 
°dsluženi revolucionarji, seje 
teoral župnik zaradi ,,izzival
nega napisa” zagovarjati pri 
^°dniku za prekrške in plačati 
kazen...
. Ko gaje časnikar vpra- 

s<^> kdaj je „zaplul v čas- 
n\karske vode”, je odgovo-

Spisapjem nisem imel niko 
težav. V Vipavi (kjer je nare 
gimnazijo, op. j smo sai\ja 

0 svojem glasilu, kaj več p; 
tesrno zmogli. V času vojaščine 
'S(,,n Potreboval denar, v glave 
^i je šinila misel, da bi zače 
nsativčasopise.,,Priredil” seir 
ekaj starih vicev in jih z; 
°kušino poslal humoristične 

j. n listu Pavliha. Na moje ve 
'ko vese(je sojih objavili in m

L*uho

v vojsko poslali prvi honorar. 
Vajo sem večkrat ponovil, in to 
večinoma uspešno. V bogoslo
vju sem sodeloval pri Pogovo
rih, na pol internem, na pol 
javnem glasilu in kmalu postal 
glavni urednik. Eno številko 
nam je takratna oblast leta 1971 
zaplenila zaradi odklonilne na
ravnanosti do takratne, od vseh 
strani opevane jugoslovanske 
armade. Takrat sem se prvič 
srečal s policijskim zasli
ševanjem in sojenjem na so
dišču...

Zadnje vprašanjeje bilo: 
Zadnje čase opažamo v 
Družini lepo število ogla
sov. Kako je pri vas z 
oglaševanjem? Nanj je tako
le odgovoril:

Nekdaj je bilo oglaševanje 
v Družini nemogoče. Prvič je 
bilo na voljo premalo strani, 
zato je bilo prostora škoda za

oglase; drugič pa tudi ni bilo 
veliko oglaševalcev, ki bi hote
li, smeli ali si upali oglaševati v 
Družini. Predstavljajte si, kaj 
bi se zgodilo, če bi že pred 20 
leti Petrol objavil celostranski 
oglas v Družini'. Centralni ko
mite bi sklical izredno sejo in 
direktor bi letel s položaja, čla
ni partije v Petrolu, tiskarni in 
še kje pa bi dobili stroge opo
mine zaradi premajhne bud
nosti, v časopisih pa bi se vrsti
le kritike na račun klerikalno- 
malomeščanskih navez!

Danes živimo v normalnem 
svetu in to se vidi, če hočete, 
tudi iz tega, da veliko podjetij 
želi oglaševati tudi v Družini. 
Zakaj? Iz preprostega razloga, 
ker se jim to izplača. Stroški 
oglasa so manjši kot izkupički 
od povečane prodaje. Koristi 
imajo bralci, ker najdejo v 
svoji Družini resne ponud
be za stvari, kijih potrebujejo, 
ne nazadnje ima koristi tudi 
založba: stroški so manjši za 
vsoto, ki jo zaslužimo z oglaše
vanjem.

POPRAVEK

Slovenske sobotne šole v Argentini

Popravljamo pomoto iz 2. številke DŽ na strani 59. 
Pravilno je:

v Šoli A. M. Slomška v Ramos Mejiji je nadomestna 
učiteljica gospa Olga Šemrov Omahna.
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NI ZADNJA STRAN_________________ ____________________________________________________ _________

amfc) an EHEH UVOŽENO 02 3[L®W3KIQ£)3 !
■ Vprašali so me, zakaj sem antikomunist. Odgovoril 

sem, da sem raje v družbi Solženicina, Havla in Bul- 
gakova, kot pa v družbi Stalina, Berije, Ždanova.

■ Prešeren je bil dober pesnik, toda slab meteorolog, 
ker je napovedal, da se bodo Kranjcem vremena zjas
nila.

■ Postkomunizem je revanšističen: maščuje se tistim, ki 
v prejšnem sistemu niso bili komunisti.

■ Slovenija ima najmodernejše zapore: v njih ni prosto
ra za krivce.

■ Edina pridobitev demokratizacije: tovariš Stalin je 
postal gospod Stalin.

■ Možgane se da najbolj uspešno prati z gnojnico.
■ Slovenska revolucija je bila nekaj posebnega. Ne 

samo, daje požrla svoje otroke, navsezadnje je pos
pravila celo samo sebe.

■ Če smo cilj zgrešili, je treba ponovno streljati.
■ Spretnim rabljem umirajo žrtve naravne smrti.

Imamo humano kadrovsko politiko: najslabše smo 
postavili na najboljše položaje.

■ Samo osli še nasedajo trojanskemu konju.
■ Resnica je neresnica, ki ji verjame večina.

Tl - Nova gospodinjska po
močnica je vse vprek tikala. 
Gospa jo je vzela v roke: 
,,Nežka, zakaj vi, ki ste ti, meni, 
ki sem vi, rečete ti, če jaz, ki 
sem vi, vam, ki ste ti, rečem 
vi?”

+
BLATO - Fant je zabredel 

na poljski poti z avtom globoko 
v blato. Na srečo pripelje mimo 
kmet s traktorjem. Izvleče ga 
na suho.

,,Deset pesov vas to sta
ne,” pravi kmet, ko je delo 
končano.

,,Deset pesov?” se začudi 
fant. „Za tak denar se vam bi 
splačalo delati dan in noč.”

,,Ponoči ne morem.”
,,Zakaj ne?”
„Kdaj pa naj močim pot, če 

ne ponoči?”
+
ŠEF-, .Gospod Cap, vi ves

te, da sem zelo pozabljiv, kaj
ne?” pravi šef uslužbencu.

,,Vem.”
,,No, potem me pa, prosim, 

spomnite na koncu meseca, 
da vas odpustim iz službe.”

+

SRCE - Zdravnik: „Vaše 
srce dela zelo počasi.”

Pacient: „Kar naj, saj imam 
dovolj časa.”

+
BELI LASJE - Elegantna 

gospa pride v lekarno. ,,Ali 
imate kaj zabele lase?” vpraša 
lekarnarja.

,,Predvsem,” odgovori ta z 
globokim poklonom, „najglo- 
blje spoštovanje."

+
NI LAČNA - Kraljica afriške 

države, v kateri je še mnogo 
ljudožrcev, je povabljena v 
Parizu v vladno palačo.

,,Vam smem ponuditi 
roko?” ji pravi poslanik, hoteč 
jo peljati na njeno mesto k mizi.

,,Hvala lepa," odvrne ona, 
,,sem že večerjala.”

+
POST - Pobožni ljudožrci 

jedo ob petkih morske deklice 
na žaru.

+
NESREČA - V bolnico so 

pripeljali ponesrečenca.
Bolničarka ga vpraša: ,,Ali 

ste poročeni?”
On pa: „Ne, avto me je

povozil.”
+
SIN - ,,Vaš sin je vrgel ka

men za mano.”
„ln vas je zadel?”
„Ne."
„Potem ni bil moj sin."

+
IZBIRČNA-„Micka, rad te 

imam! Rad bi te za ženo!” 
,,Ne bo nič, sem zelo izbi

rčna.”
,,Kaj boš izbirčna! Rajši 

mene posnemaj!"
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Zgoraj od leve: 1. Vas Oberammergau na Ba
varskem, 2. iz pasijonskih iger I. 1984 v Obe- 
rammergauu (beri Pasijonske igre na str. 71).
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Zgoraj od leve: 5. Kovačeve tri: Tinka Fink, 
jubilantka Marjana Batagelj, Katica Dimnik
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9°raj od leve: 3. Jerinova fatimska Marija v oltarju cerkvic 
4 v Ulrichsbichl (beri Pismo iz Spittala na str. 76),

' Gospa Marjana Batagelj, sodelavka Duhovnega življenje 
in Božjih stezic, ob jubileju s svojimi vnuki.

®sno: 6. Naši ..upokojenci" ob zadnjem obisku Bariloč, 
y na poti v San Martin de los Andes. Foto: Lučka Oblak.

Spodaj: Ob praznovanju jubileja gospe Marjane Batagel 
8 na Pristavi,

' Ukrajinskja točka na 11. veselici mednarodnih plesov na 
Pristavi v Castelariu. Foto: M. Čeč.
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Od zgoraj in od leve:
1. Pred začetkom sv. maše ,,Pod skalco" 

v Bariločah.
2. somaševanje „Pod skalco" ob 50-letnici SPDi

3. sanjuška igralska skupina, ki je ponovila ,,Vesel6 
ga ženina" v Bariločah;

4. Nastop „Bariloških vrabcev" pod vodstvom 
Lučke Kralj v restavraciji „Familia VVeiss" 

Foto: Lučka Oblak;
5. Prekmurske narodne noše na 

11. veselici mednarodnih plesov na Pristavi;
6. Grob dr. Vojka Arka ob 50-letnici SPD; ,

7. Argentinska folklorna skupina na 11_. veselici m6 
narodnih plesov. Foto: M. Čeč.

_____________________________________

FRANOUEO PAGADO

•la Concesibn N9 6395

S K TARIFA REDUCIDA
Concesičn N9 2560

La Vida Espiritual
Revista mensual religiosa. Editor: Mision Catolica Eslovena. Director: Mons. dr. Jorge Rode ^

Ramčn L. Falcon 4158 - C1407GSR Buenos Aires - Argentina - Registra Nacional de la Propiedad Intelectual N® 90-8' 
j-maHn o imnroeinn- Taiioms Rrafims vil KO S R L - Estados Unidos 425 - C1101AAI Buenos Aires - Argentina

J-877


